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PÁR SLOV NA ZAČÁTEK
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Milí spoluobčané,

i když se zpočátku zdálo, že v době, kdy je nad-
míru omezen nejen pohyb obyvatel, ale i reali-
zace všech aktivit běžně probíhajících, v době, 
kdy se velká část pracovního i studijního života 
přesunula do on-line prostoru, bude složité napl-
nit stránky našeho čtvrtletníku, opak je nakonec 
pravdou. Dovolte mi na úplný úvod tohoto jarní-
ho čísla poděkovat všem, kteří se aktivně zapojili 
do jeho přípravy, a díky nimž tak můžeme přinést 
nejen vzpomínky na dobu dávno minulou, ale  
i informace o tom, co se děje, chystá, připravu-
je. Chybět samozřejmě nemohou ani rubriky 
tradiční, s nimiž se pravidelně potkáváte v rámci 
každého čísla Života obce Předklášteří. Přeji vám, 
abyste se nad tímto číslem mohli na chvíli zasta-
vit, zavzpomínat, zamyslet se, ale třeba i načerpat 
inspiraci pro trávení volných chvil.

Dana Veselá za redakci
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SLOVO STAROSTKY
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Vážení občané, 

snad už bude v těchto dnech jaro v plném proudu. Tenhle jeho nešvar, kdy nás navnadí vysokými 
teplotami a záhy nám nechá omrznout nos, je už únavný. Snad jste si v rámci možností aspoň tro-
chu užili velikonoční svátky. 

I nám začalo na úřadě povinné testování, které nás nečekaně z důvodu nespolehlivosti antigen-
ních testů vyžene občas na pár dnů domů. Snad se nám to nebude často opakovat. I když toto je 
pořád lepší varianta než potvrzená pozitivita. 

V posledních měsících se nacházíme v nelehké situaci s obsazením záskoku na naší poště Part-
ner. Zaměstnankyně pošty je momentálně už nějakou dobu v pracovní neschopnosti a my musíme 
intenzivně řešit náhradu. Kvůli vládním nařízením, kdy se ze dne na den zavřely mateřské školy, 
nám takto nenastoupila paní na záskok. Máme kolikrát stěží den či dva na to, abychom přemluvili 
někoho, kdo by zastoupil. Proto se nám i často mění otevírací doba pošty, která se přizpůsobuje 
ochotným zástupkyním. Ráda bych Vás tímto požádala o pochopení při těchto změnách. 

Co nevidět nám v těchto dnech začnou probíhat stavební úpravy u mateřské školy. Nahoře  
u vstupu vznikne šikmé parkovací stání, chodník kolem školky dolů na ulici Strmou a pod budovou 
na té stejné ulici odstavné stání. Vše bude provádět firma TVM stavby s.r.o. Souběžně s touto 
stavbou byly započaty rekonstrukce střech základní a mateřské školy firmou Ing. Brázda Univers. 
Prozatím proběhlo zateplování stropů a bude se pokračovat dál. Od května se jiná stavební firma 
vrhne na rekonstrukci střechy bytového domu na Uhrové č.p. 1003 a zateplení fasády objektu. 

Postupně zrevidujeme všechny budovy v majetku obce a naplánujeme jejich opravy. 
Zhruba před 14 dny začala úprava parku po zimním období. Pro letošní rok jsme sáhli po jiné 

firmě. Zhostili se práce v parku více než dobře. Téměř do všech koutů bude dobře vidět. Přestanou 
být schovkou pro odpadky nebo individua, která byla zvyklá si za přírodní stěnu odskočit nebo kdo 
ví co vyvádět…nejednou se nám v parku objevily injekční stříkačky. 

Technické rotě se podařilo v mezičase vyčistit pár šedivých míst v obci. Jak bude prostor, budou 
v tom pokračovat i nadále. Je potřeba se zaměřovat i na taková hluchá místa, která jsou zarostlá 
nálety a plevelem a zbytečně tak hyzdí obec. 

V loňském i letošním roce se nám roztrhl pytel s požadavky na úpravy účelových cest. V tom 
loňském jsme řešili cestu navazující na ulici Troubnou a cestu nad ulicí Nezvalova. V tom letošním 
roce se nám ozvali chataři ohledně cesty nad ulicí Sadová, ta ale není v majetku obce. Dále ohledně 
stavu cesty na Ranč Loučka, která je také v žalostném stavu. Nejkomplikovanější situace je pod  
a nad vodojemem Čepička, kde soukromí vlastníci začínají užívat svoje pozemky a budou je oplo-
covat. Tady bohužel byly cesty historicky vyježděné mimo svoje parcely přímo v loukách na cizím. 
I tady bude situace vyžadovat úpravy a finanční přispění a to nejen obce. Je to stejná situace, jako 
v Troubných. 

Z čistě praktického hlediska jsme nechali zpevnit plochu u klášterní zdi, kterou lidé využívají  
k parkování. Vrstva bláta byla příšerná. Nabízí se zde zkusit vyprojektovat oficiální parkování a plo-
chy zpevnit dlažbou. 

Chtěla bych upozornit na kompostárnu. Bohužel někteří nejsou schopni pochopit, že igelit tam 
rozhodně nepatří a ani jiné odpadky. Je pak dost komplikované s takovým znečištěným kompostem 
jakkoliv naložit. 
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Ani větve přímo do prostoru kompostárny nepatří, vozte je, prosím, do prostoru vedle kom-
postárny, kde je možné s nimi manipulovat dál. Této problematice se věnuje v dalším článku právě 
Eva Šebková.

Před pár týdny jsme podepsali smlouvu s projektantem, který se bude věnovat zpracování pro-
jektové dokumentace zázemí pro sportoviště a přilehlého parkovacího stání na ulici Šikulova. Spor-
tovní národní agentura vypsala několik dotačních titulů a jeden z nich je zaměřený na rozvoj spor-
tovní infrastruktury v ČR s celkovou alokací 600 mil. Kč. Příjem žádostí je do června roku 2022. Tuto 
možnost bychom určitě vyzkoušeli. 

Milí občané, všem Vám přeji příjemné jarní a prosluněné dny a v příštím čísle na shledanou. 

Petra Bendová, starostka
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Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE

Zastupitelstvo obce Předklášteří ze dne 18. února 2021

Zastupitelstvo obce schvaluje program zasedání ZO a souhlasí se změnou pořadí v bodech jednání. 
Prvním bodem bude informace ke studii bývalé ZIŠ.
Zastupitelstvo obce Předklášteří bere na vědomí informace ke studii budovy bývalé ZIŠ .
Zastupitelstvo obce Předklášteří bere na vědomí informaci o zamítnutí žaloby týkající se rušení držby 
průchodu a průjezdu po pozemku p.č. st. 41 a ukládá podat odvolání proti usnesení z Okresního 
soudu Brno .
Zastupitelstvo obce Předklášteří bere na vědomí informace o činnosti Rady obce za období od  
17. 12. 2020 do 18. 2. 2021.
Zastupitelstvo obce Předklášteří schvaluje výroční zprávu podle zákona č.106/1999 Sb. za rok 2020.
Zastupitelstvo obce schvaluje Individuální dotaci TJ Sokol Předklášteří ve výši 100.000,- Kč na Podpo-
ru sportování dětí a mládeže v Předklášteří v r. 2021.
Zastupitelstvo obce schvaluje Individuální dotaci Sokolu Předklášteří ve výši 80.000,- Kč na Světový 
pohár v lyžování na trávě pro r. 2021.
Zastupitelstvo obce bere na vědomí informace o pozemku p.č. 178/12.
Zastupitelstvo obce Předklášteří schvaluje vstup obce Předklášteří  jako člena do MAS Brána Vyso-
činy.  
Zastupitelstvo obce Předklášteří bere na vědomí informace k soudnímu sporu o vstup na pozemek 
p.č. st. 41.
Zastupitelstvo obce Předklášteří bere na vědomí informace o stavu projektové přípravy technické 
infrastruktury lokality Pod Horkou.  
Zastupitelstvo obce Předklášteří schvaluje finanční spoluúčast obce na vytvoření dokumentu Akční-
ho plánu pro udržitelnou energii a klima.
Zastupitelstvo obce Předklášteří schvaluje podání žádosti o dotaci na Ministerstvo financí na zatep-
lení budovy a rekonstrukci střechy Uhrova 1003.
Zastupitelstvo obce Předklášteří schvaluje smlouvu o dílo s dodavatelem stavby firmou TVM stavby 
a zmocňuje starostku k podpisu SoD. 
Zastupitelstvo obce Předklášteří bere na vědomí žádost Cisterciáckého opatství Porta Coeli k uzavře-
ní směnné smlouvy a zřízení služebnosti dle Smlouvy o budoucí směnné smlouvě a zřízení služebnosti 
uzavřené dne 28.11.2019.
Zastupitelstvo obce Předklášteří pověřuje starostku obce informovat písemně Cisterciácké opatství 
Porta Coeli o změně okolností ze kterých vycházely smluvní strany při vzniku závazku ze smlouvy  
o smlouvě budoucí, ve smyslu ustanovení § 1788 odst. 2 občanského zákoníku, a vyzvat v této sou-
vislosti Cisterciácké opatství Porta Coeli k jednání o úpravě vzájemných smluvních vztahů s ohledem 
na majetkoprávní vypořádání pozemků p.č. 441/1, 400/1, 440/22 a dále p.č. 404/3, 404/4 a 404/5  
v k.ú. Předklášteří a navrhovanou výstavbu na některých z těchto pozemků.
Zastupitelstvo obce Předklášteří neschvaluje koupi pozemku p.č. 10/1 a pověřuje starostku k jednání 
o možné směně části pozemku s Porta coeli. 
Zastupitelstvo obce Předklášteří bere na vědomí stav vložených finančních prostředků k lednu 2021. 
Zastupitelstvo obce Předklášteří schvaluje Zápis do kroniky obce za rok 2019.
Zastupitelstvo obce Předklášteří schvaluje OZV č. 1/2021 o místním poplatku z pobytu.
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Zastupitelstvo obce Předklášteří ze dne 18. března 2021

Zastupitelstvo obce schvaluje program zasedání ZO a souhlasí s jeho doplněním.
Zastupitelstvo obce Předklášteří bere na vědomí kontrolu usnesení z minulého zasedání
Zastupitelstvo obce Předklášteří bere na vědomí informace o činnosti Rady obce za období od  
19. 2. do 18. 3. 2021.
Zastupitelstvo obce Předklášteří schvaluje smlouvu o dílo s dodavatelem stavby firmou Dalibor  
Horák s.r.o. a zmocňuje starostku k podpisu SoD. 
Zastupitelstvo obce Předklášteří schvaluje výši zápůjčky 3 000 000,- Kč DSO Tišnovsku na předfinan-
cování projektů z OPŽP (Brko III. a kompostéry).
Zastupitelstvo obce schvaluje vyjádření obce Předklášteří k záměrům „Rozšíření těžby v kamenolo-
mu Lomnička v k. ú. Předklášteří a Lomnička u Tišnova“, okr. Brno-venkov 
a „Prohloubení těžby v kamenolomu Lomnička v k. ú. Předklášteří a Lomnička u Tišnova“, okr. Brno-
-venkov
Zastupitelstvo obce schvaluje záměr bezúplatného převodu pozemků p.č. 783/3 a p.č. 783/4
 v k.ú. Předklášteří.
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Otázky pro pana radního  

K dalšímu rozhovoru přijal pozvání redakce pan MgA. Miroslav Oščatka, v profesním životě ředi-
tel Centra experimentálního divadla, ve vedení obce člen Rady Zastupitelstva obce.

Otázky pro pana radního:

1. Začnu netradiční otázkou, se kterou se při setkáních běžně oslovujeme. Jak se máte, 
pane Oščatko?

Děkuji za optání, mně osobně se daří dobře. Jediné, co mě v poslední době trápí, je pandemie korona-
viru. Služby, obchod, výroba i kultura jsou silně zasaženy. Děti a mladí lidé nechodí celé měsíce do školy. 
Je otázka, jaké to nakonec bude mít ekonomické a sociální dopady. Jsem tudíž obezřetný, ale zároveň se 
snažím zůstat optimistou.

2. Kde jste vyrůstal, jak Vás formovalo rodinné prostředí a škola na cestě k dospělosti? Jaké byly 
Vaše představy o profesní budoucnosti?

Vyrůstal jsem v Andělské Hoře v drsném lesnatém kraji na úpatí Podještědí, Jizerských a Lužických hor. 
Jedná se o kulturně různorodé prostředí na trojmezí Čech, Německa a Polska. Zejména německý vliv je zde 
silně patrný. Tatínek byl řezník a vedl malou prodejnu v Bílém Kostele. Maminka pracovala jako pasířka, 
vyráběla šperky, byla velmi pracovitá a měla výtvarný talent. Postupně se v jablonecké sklářské společnos-
ti Preciosa vypracovala na pozici návrhářky bižuterie. Dojížděl jsem na gymnázium v blízkém Liberci. Měl 
jsem spokojené dětství a výjimečně dobrou partu kamarádů. Rodiče mi nikdy v ničem nebránili. Poskytli mi 
obdivuhodné množství svobody a v rámci svých skromných možností i dostatečné zázemí pro můj osobní 
rozvoj. Vděčím jim za mnohé. Touha zabývat se rozličnými tématy a zájem o literaturu mě záhy přivedly  
k divadlu a filmu.

3. Akademický titul MgA., který se připojuje k Vašemu příjmení, vypovídá o profesním směro-
vání. Stalo se naplněním Vaší vize i v praktickém životě?

Studoval jsem divadelní režii a pak scenáristiku a dramaturgii na JAMU v Brně u profesora Antonína Při-
dala. Do ročníku nás přijali dva. Bezprostředně po škole jsem začal pracovat v různých divadlech, nejdéle 
jsem jako dramaturg působil v Divadle Husa na provázku. Díky tomu jsem mohl spolupracovat s vynikajícími 
českými i slovenskými režiséry a dalšími tvůrci. Zároveň jsem psal scénáře pro Českou televizi, TV Nova, TV 
Prima i pro soukromé filmové producenty. Při své práci jsem se setkal s řadou zajímavých lidí. Plodná byla 
například spolupráce s Ondřejem Vetchým na filmu Příběh kmotra nebo setkání s panem Josefem Somrem, 
který v jedné mé televizní pohádce hrál vodníka. Spolupracuji však také s řadou umělců, kteří nemají tak 
zvučná jména, ačkoliv jsou to tvůrci vynikajících profesních i lidských kvalit. Je to vzrušující, přátelské, silně 
konkurenční a inspirující prostředí.

4. Vaše příjmení pro občany Předklášteří je zcela nové a evokuje otázku, co Vás přivedlo do 
Předklášteří, které se stalo místem pro život Váš i Vaší rodiny, když jste se stal občanem Předklášteří. Co 
můžete sdělit čtenářům o Vašem rodinném prostředí?

Rodina je mi velkou oporou. Společně se ženou vychováváme tři dcery. Nejstarší Klárka prvním rokem 
studuje v Brně na pedagogické fakultě. Dlouho se rozhodovala, zda se nebude profesionálně věnovat hře 
na klavír. 
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Několik let hrála v tanečním orchestru, koncertovala v katedrále Svatého Ducha a nahrávala například  
s filharmonií v Hradci Králové. Lucinka s Andělkou navštěvují základní školu v Předklášteří. Moje žena pochá-
zí ze Slovácka. Ke své práci oba nutně potřebujeme město, ale přitom jsme chtěli žít na venkově. Dva roky 
jsme usilovně hledali místo, kde bychom se cítili dobře. Objeli jsme řadu míst od Slavkova, přes Moravský 
Krumlov až po Velkou Bíteš. Až jsme konečně našli Předklášteří. Dobré spojením s Brnem, vlídné kopcovité 
prostředí, blízkost služeb a hluboká historie a duchovnost činí z Předklášteří ideální místo k životu. Moc se 
nám tu líbí a cítíme se tu spokojení.

5. Co vyvolalo Váš zájem o věci veřejné a přivedlo Vás k rozhodnutí kandidovat do Zastupitelstva 
obce v komunálních volbách jako lídr Sdružení nezávislých kandidátů Klášteráci?

Není nám lhostejné, kde žijeme. Když jsme se přestěhovali do Předklášteří, snažil jsem se seznámit se 
svými sousedy a pravidelně jsem také jako řadový občan docházel na jednání Zastupitelstva. Překvapilo mě, 
jak málo lidí se zajímá o to, co se v Předklášteří děje. Rozhodl jsem se, že přiložím ruku k dílu a pokusím se 
pomoci svými zkušenostmi. Oslovil jsem lidi, o kterých jsem si myslel, že by mohli být přínosem pro život  
v obci, a společně jsme založili sdružení nezávislých občanů Klášteráci.

6. S jakými pocity jste přijal roli lídra Sdružení nezávislých kandidátů Klášteráci? Co se od Vás 
očekávalo a jak jste naplnil důvěru ve Vaše schopnosti získat přízeň voličů a být připraven přijmout 
vrcholovou pozici v samosprávě obce?

Celá věc se rozvíjela postupně a měla přirozený vývoj. Jako iniciátor a hybatel jsem musel přijmout pozici 
lídra. Kdybych to neučinil, celá věc by se rozpadla hned v zárodku. A to by byla velká škoda. Skvělým úspě-
chem bylo už to, že se v Předklášteří našla rozmanitá společnost lidí, kteří měli chuť a odvahu věnovat svůj 
čas, nápady, energii a zkušenosti ve prospěch místa, kde žijí.

7. Volební úspěch Klášteráků se zkušenějším soupeřem Sdružení starostů a nezávislých kandidá-
tů způsobil jistě radost a zvýšené sebevědomí. Zklamáním byla rezignace starosty a vzdání se mandátu 
zastupitele záhy po začátku funkčního období.

Otázka pro Vás, lídra Klášteráků, co bylo příčinou této události a jaké poučení plyne z této politování-
hodné skutečnosti, aby se v budoucnu neopakovala?

Život je bohatý a plný překvapení. Nikdo nemohl vědět, jak naše sdružení ve volbách uspěje. Počítali jsme 
však i s možností, že zvítězíme, a byl jsem připravený v případě potřeby zaujmout pozici starosty. Mezitím 
došlo k razantním změnám v Centru experimentálního divadla, kde jsem byl zaměstnán přes deset let. 
Jedná se o robustní kulturní instituci, která má 100 zaměstnanců a roční rozpočet 80 milionů. Velká část za-
městnanců na mě naléhala, abych se ujal jejího řízení. Najednou jsem se musel rozhodovat mezi dvěma ob-
rovskými zodpovědnostmi a se svou situací jsem pochopitelně seznámil také Klášteráky. Ve hře bylo několik 
možností, jak celou situaci řešit, včetně varianty uvolněného starosty. Členové sdružení se nakonec rozhodli 
pro jiné řešení. Následná změna ve funkci starosty má více příčin a zasloužila by si hlubší rozbor. Sdružení 
Klášteráků naštěstí disponuje dostatkem kvalitních osobností, což nakonec vedlo k volbě nové starostky. Pro 
všechny zúčastněné jsou to cenné zkušenosti. Jsem přesvědčený, že vše dopadlo ku prospěchu obce, a to 
nejen pro jedno volební období, ale především z dlouhodobého hlediska.

8. Od Vašeho vstupu do komunální politiky uplynulo téměř dva a půl roku a Vy jste se stal funkcí 
člena Rady obecního Zastupitelstva i osobními profesními předpoklady respektovanou osobností vý-
konného orgánu samosprávy obce.
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Co z Vašich životních a profesních zkušeností přispělo k rychlé orientaci v problematice samosprávy  
a co naopak bylo potřeba ve znalostech prohloubit a doplnit? 

Nikdo učený z nebe nespadl, podobně jako mí kolegové se učím za pochodu, jak k nám postupně přichá-
zejí úkoly a nejrůznější úskalí. Při rozhodování mi hodně pomáhá má profese. Jako ředitel městské příspěv-
kové organizace mám zkušenosti jak s řízením lidí, hospodařením a státními dotacemi, tak s legislativou  
a s problematikou v oblasti samosprávy. Z pozice své funkce se navíc stýkám s řadou lidí, včetně zástupců 
Jihomoravského kraje, kteří mohou s lecčíms poradit či pomoci.

Rada obce je kolektivní orgán a současní jednotliví členové se dobře doplňují. Nechci zmiňovat konkrétní 
jednotlivosti, čím kdo přispěl, mohu však zmínit například pomoc při vracení budovy ZIŠ ze strany kraje zpět 
obci, sešel jsem se kvůli tomu osobně s panem hejtmanem. Velmi jsem usiloval o zařazení územní studie 
bývalé papírny do územního plánu. Jedná se o mimořádně ambiciózní a rozsáhlý projekt, takže pokládám 
za zásadní, aby obec nastavila developerovi jasné mantinely, co v daném území lze či nelze realizovat. Zor-
ganizoval jsem také vypracování územních studií rozvoje obce ve spolupráci s atelierem architektury na VUT 
Brno nebo jsem pomohl se získáním dotací na opravu náhonu. Z vedlejší činnosti je to například zajištění 
pódia při konání kulturních akcí či pozvání České televize při propagaci výstavy betlémů. Pro příležitosti oslav 
jsem napsal obecní píseň, ke které složil hudbu skladatel Zdeněk Král.

9. Vedle náplně člena Rady zastupitelstva jste také předsedou Finančního výboru. Tomuto orgá-
nu je dáno oprávnění a povinnost kontrolovat nakládání s majetkem a finančními prostředky obce. Jak 
se výboru v praxi daří náročné zadání naplňovat?

Tím, že jsem členem Rady, mám dobrý vhled do nakládání s majetkem a financemi již v počáteční fázi. 
Mohu díky tomu ovlivňovat finanční záležitosti ve spolupráci se starostkou a s místostarostou již přímo  
v radě. Kontrola je tedy vlastně především v rukou dalších členů, jejichž názor mě zajímá. Myslím, že je 
správné, že členem Finančního výboru je bývalý místostarosta pan Bauer a paní Hölzlová, která je dlouho-
letou členkou Zastupitelstva. Do svých řad jsme navíc nově přijali paní Odehnalovou, která je svou profesí 
účetní a tabulkám s hospodařením tudíž dobře rozumí. Vedle Finančního výboru zde funguje ještě Kontrolní 
výbor, takže kontrola je dostatečná. Obec má naštěstí k dispozici také zkušenou účetní s dlouholetou praxí, 
což je neocenitelná služba.

10. Od Vašeho vstupu do samosprávy uplynula polovina funkčního období. Co považujete za nej-
významnější ze splněných programových cílů, které sledovaly další rozvoj obce a občanské společnosti?

Co se týče správy obce, od počátku se snažíme zlepšovat informovanost občanů. Od základů jsme změnili 
webové stránky obce, zavedli mobilní rozhlas, pořádáme kulaté stoly s občany, zavedli jsme hodiny, kdy 
jsou starostka a místostarosta k dispozici občanům. V oblasti hospodaření jsme se zaměřili především na 
dotace, díky čemuž jsme pro obec jen za loňský rok získali přes osm milionů korun. Dokončili jsme územní 
plán obce, do něhož se podařilo začlenit povinnou územní studii bývalé papírny, čímž obec získala důležitou 
základní kontrolu nad plánovaným rozvojem v tomto areálu. Začali jsme budovat parkovací plochy a zahájili 
postupnou opravu komunikací. Řadu oprav jsme provedli také v budově s obecními byty, opravili jsme ve-
řejné osvětlení, s nímž byly v posledních letech značné problémy, opravily se střechy v MŠ a ZŠ… Těch věcí 
je zkrátka celá řada. Usilujeme také o posílení a rozvoj kulturního a spolkového života. Změn doznal obecní 
ples, dáváme dohromady místní kroje, uspořádali jsme oslavu znovuobnovení samostatnosti obce, nově se 
v obci otevřely taneční kurzy, pro rodiny s dětmi se pořádá cyklistické odpoledne. Řadu akcí letos bohužel 
narušila epidemie koronaviru.
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11. Mimořádná situace způsobená pandemií Covid-19 zasahuje nepříznivě do všech oblastí živo-
ta společnosti. Ohrožuje nejen životy, ale ekonomický rozvoj celé společnosti. Každá krize, říká se, má 
dvě stránky. Co tě nezabije, to tě posílí. Jak v tomto smyslu vidíte negativní dopady pro obec a naproti 
tomu odolnost a sílu překonat historicky nejtěžší období pro řízení obce a její občany?

Především jsme se od počátku snažili informovat občany o veškerých opatřeních a snažili se zajistit po-
moc při potírání epidemie. Zajistili jsme například pro seniory dezinfekční prostředky a roušky, které jsme 
roznesli přímo do jejich domovů v době, kdy jich byl nedostatek. Zajistili jsme dezinfekční prostředky pro 
školu a školku. Obec přispěla tišnovské nemocnici na pořízení mrazáku, aby se urychlilo očkování v regionu. 
Navázat mělo mobilní očkování pro seniory, avšak ze strany státu je zatím nedostatek vakcín. V případě 
potřeby obec pomáhá seniorům s registrací na očkování. Epidemie nás poškozuje především z finančního 
hlediska, obec letos dostala výrazně méně peněz z rozpočtového určení daní a tyto ztráty se dají očekávat i 
v příštích letech. Jedná se o výpadky, které se budou těžko nahrazovat. Upozorňuji radu na tzv. Národní plán 
obnovy (NPO). Stát a Evropská unie se evidentně budou chtít z krize proinvestovat. Pro tento případ je třeba 
mít připraveno co nejvíce kvalitních projektů, abychom se včas přihlásili o dotace.

12. S jakým odhodláním vstupujete do druhé části volebního období? Co je pro Vás prioritou re-
alizace plánovaných akcí a dalších oblastí rozvoje občanské společnosti? Jaké jsou perspektivy rozvoje 
obce v době, která přesahuje rámec funkčního období stávajícího Zastupitelstva?

Snažím se myslet za horizont vlastního života. Vždy se ptám, co zanecháme našim potomkům a dalším 
generacím. V Radě obce se neřídíme pouze optikou jednoho volebního období, ale promýšlíme věci z dlou-
hodobé perspektivy. Intenzivně se nyní zabýváme využitím budovy bývalé ZIŠ, kde jednáme s partnery  
o jejím možném využití. Vznikla kvůli tomu architektonická studie a byla vypracována ekonomická rozvaha 
o dlouhodobé udržitelnosti. Vznikají také další studie a projekty – za všechny jmenujme například projekt 
na výstavbu rodinných domů Pod Horkou či projekt na opravu šaten a sportovního zázemí u volejbalového 
hřiště. Klíčové bude zajištění vody a napojení na kanalizaci pro další rozvoj obce. S tím souvisí i dopravní 
napojení rozvojových lokalit. Řešíme ale i otázku protipovodňových opatření, do budoucna vyvstává čím dál 
naléhavější otázka opatření proti klimatickým změnám a suchu.

13. Jak se naplnily Vaše představy, se kterými jste vstupoval do komunální sféry? Co Vás naplňuje 
pocitem uspokojení, že Vaše rozhodnutí vstoupit do služby spoluobčanů bylo správné?

Ničeho nelituji. Každý může něčím pomoci. Například již tím, že se snaží pečovat o svůj dům a zahradu, 
zvelebuje zároveň celkové prostředí obce. Těší mě, že se nám podařilo přivést do Zastupitelstva řadu nových 
lidí. Počet mužů a žen ve vedení obce je vyvážený, vedle starších a zkušených lidí jsou zde zastoupeni také 
mladí lidé, kteří mají zápal a dívají se na věci z jiného pohledu. Nepochybně je neustále co zlepšovat, ale 
postupujeme správným směrem.

14. Vaše profesní zatížení, služba občanům a především rodina s manželkou a se třemi dcerami 
vypovídají o Vašem časovém vytížení. Jak se Vám daří hospodařit s časem, abyste naplnil to, co každá 
část společnosti od Vás očekává? Jak čas využíváte k relaxaci a jaký čas Vám zbývá pro Vaše osobní záli-
by, které by mohly občany také zajímat?

Musím často večer nebo o víkendu na premiéru, koncert nebo nějakou společenskou akci. Pokud to jde, 
snažím se s sebou brát rodinu. V posledních letech se ženou trochu poznáváme blízká, ale nám dosud ne-
známá města. Oblíbili jsme si Budapešť. Bratislavu. V létě jezdíme na kole, v zimě na hory.
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Často se setkáváme s našimi přáteli. Rád si ale odpočinu doma. Postupně jsme vyčistili od náletů louku 
u domu a pravidelně ji kosíme. Přemýšlíme teď o chovu ovcí, o vysazení sadu, časem bychom rádi kolem 
cesty na kopec vybudovali křížovou cestu. Je odtud krásný výhled na klášter a na Květnici. Rádi bychom  
v tomto koutu Předklášteří vybudovali místo, na kterém je vidět, že to tu lidé mají rádi, že se o svůj domov 
pečlivě starají a které má také svůj duchovní rozměr. V této souvislosti bych rád popřál lidem, aby si uchovali 
pozitivní mysl. Mrzí mě, že v posledních letech rozdílné názory vyvolávají mezi lidmi zlobu a nevraživost. Přál 
bych nám všem, abychom k sobě byli přátelštější, ohleduplnější a laskavější.

Závěr
Vážený pane Oščatko, děkuji Vám za rozhovor, ve kterém jste se občanům představil jako vzdělaná, pro-

fesně úspěšná, společensky angažovaná, aktivní a optimismem naplněná osobnost. Nepřehlédnutelná je 
Vaše iniciativa, která vedla ke vzniku Sdružení nezávislých kandidátů Klášteráci, k vítězství v komunálních 
volbách a pro Vás k členství v Radě obce, kde společně v týmu, který je výkonným orgánem Zastupitelstva 
obce, vedeným paní starostkou Bendovou, úspěšně usilujete o naplnění volebních slibů i Vašich představ 
dalšího rozvoje obce a občanské společnosti.

K tomu si dovoluji připojit pohled občana na výsledky první poloviny volebního období, které přes pro-
blémy spojené s pandemií Covid-19 opravňují vyslovit názor, že stávající vedení obce je na dobré cestě, ve 
snaze navázat na výsledky předchozích období a všem, kteří se na nich podílejí, vyslovit poděkování.

Vám pane Oščatko, děkuji také za součinnost v přípravě zveřejněného rozhovoru a přeji pevné zdraví, 
radost z harmonického rodinného prostředí, které je zásobárnou energie pro aktivity ve všech oblastech 
Vašeho působení, zvláště pak hodně úspěchů v naplnění těch, které jsou v programu blízké i vzdálenější 
budoucnosti naší obce.

 
Ing. Oldřich Merta
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ZAJÍMAVOSTI Z OBCE

Odpady a naše obec

Články k tématu odpadů nejen komunálních, ale i těch ze zahrad, se pro mě stávají již pravidelnou 
rubrikou každého čísla Života obce Předklášteří.

V minulém čísle jsem psala hlavně o přechodu svozu komunálního odpadu na systém door to door 
neboli svoz přímo ode dveří. Po novém roce jsme uspořádali dotazníkové šetření, abychom zjistili 
zájem o tyto barevné popelnice, a musím říct, že jsme byli mile překvapeni, jak velká byla kladná 
odezva. Řada z Vás si již chtěla tyto nádoby vyzvednout. To nás moc těší! 

Dotazníky, které jste měli ve svých schránkách, také přinesly řadu dotazů. Uvádím na tomto místě 
nejčastější z nich a odpovědi na ně:

1) Kdy a kde si budu moci nádoby vyzvednout?
Nádoby na tříděný odpad i kompostéry budou k dispozici nejdříve v měsíci červnu. Budete zavčas 

informováni.
2) Co když v rodinném domě bydlí více osob (rodin/generací)?
Nádoby na tříděný odpad jsou určené k číslu popisnému, tzn. pokud je v jednom domě více ge-

nerací, mají nárok pouze na jednu nádobu na plasty, jednu nádobu na papír a jednu nádobu na 
bioodpad.

3) Zaniknou po obci sběrná hnízda?
Ne, nezaniknou. Minimálně v počátečních měsících k přechodu svozu odpadu systémem door to 

door se nebude se sběrnými hnízdy nic dít a budou fungovat tak, jak jsme všichni zvyklí. Později dojde 
případně k jejich úpravě, zejména snížení počtu nádob v těchto sběrných hnízdech.

4) Budou i nadále po obci rozmisťovány velkoobjemové kontejnery na bioodpad (trávu, 
zeleň ze zahrad)?

Ano budou, na tomto se nic nemění.
5) Jak často budou nádoby na tříděný odpad vyváženy?
V letošním roce od července, kdy je plánovaný začátek tohoto sběru odpadu, to bude pravidelně 

jednou za tři týdny, tzn. např. jeden týden žlutá nádoba na plast, druhý týden modrá nádoba na papír 
a třetí týden hnědá nádoba na bioodpad a standardní nádoba s komunálním odpadem.

V této chvíli se celá dotační akce spadající pod DSO Tišnovsko zpracovává. Obdrželi jsme však in-
formace, že dojde k malému 
časovému zpoždění v dodávce 
odpadních nádob i komposté-
rů. Jakmile budeme mít nádoby, 
včetně kompostérů, k dispozici, 
budeme vás všechny informo-
vat. Také jednáme s firmou KTS 
s.r.o. o posunu termínu spuštění 
systému door to door. 

Jistě jste si všimli, že po obci 
jsou již rozmístěné velkoobje-
mové kontejnery na bioodpad. 
Prosím, ukládejte do nich pouze 
odpad ze zahrad, případně zbyt-

ky zeleniny, ovoce z kuchyní. Do těchto kontejnerů v žádném případě nepatří plastové pytle naplněné 
vším možným, staré koberce atd.!
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Řada z Vás ukládá větve z keřů, stromů vedle těchto kontejnerů, za což vám všem děkuji já i pra-
covníci technické čety, pro které je toto umístění nejjednodušší. Větve si naloží na vlečku za traktor 
a odvezou je do kompostárny, kde potom vše zlikvidují pomocí štěpkovače, případně si převezou 
štěpkovač ke kontejneru. 

Ještě připomínám, že za dílnami obecního úřadu je umístěna plastová nádoba na tuky a oleje  
z domácností. Odpadní olej, tuk má být v uzavřené nádobě, např. PET lahvi.

Také můžeme jako občané obce Předklášteří využívat bezplatně sběrný dvůr v Tišnově a nehyzdit 
svoje okolí.

Eva Šebková   

Deratizace v obci

Celoplošná deratizace obce Předklášteří byla provedena 10. 11. 2020. Byly použity nástrahy metodou 
zavěšením s 40g Hubex. 

Celkem bylo deratizováno:
- 90 ks vpustí a šachet v kompetenci obce
- 156 ks vpustí v kompetenci VAK
- dalších 58 šachet bylo mimo oblast deratizace (většina v polích a zahradách) (bílé značky)
- dalších 7 ks nešlo otevřít – černé kruhy (černé značky)
- 1 ohnisko výskytu, které již při kontrole nebylo obnoveno.

Výsledky kontroly
Kontrola byla provedena 7. 12. 2020.
Jaro 2019 – 52% + 1 ohnisko výskytu; 
Podzim 2019 – 66% + 1 ohnisko výskytu; 
Jaro 2020 – 66% + 1 ohnisko výskytu; 
Podzim 2020 – 32% + 1 ohnisko výskytu.

       Deratizace kanalizační sítě - výsledky 
Počet deratizovaných šachet 246  Zobrazení na mapě
Nulový výskyt   167  Zelený bod
Vysoký výskyt (požer obec 33 ks) 79 (32%)  Červený bod

Výsledky podzimní deratizace vykázaly velmi pozitivní procentuální výsledky (což je dáno také vysokým 
počtem deratizovaných objektů, požer nástrah v absolutním počtu je stále relativně vysoký). Procentuálně 
se jedná o zatím nejlepší stav za dobu deratizace. Při srovnání výsledků jsou srovnatelné v zásadě pouze 
současné a jarní výsledky.
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Co se děje v našich školách

Již rok nás v životě provází ten nepříjemný společník v podobě Covid 19. Díky tomu strávili žáci ve 
školních lavicích minimum času. Musí se učit ON – LINE a trávit spoustu času u zařízení, od kterých 
jsme je dříve spíše odháněli. Loni v březnu bylo vše úplně nové a cizí, doufali jsme, že to brzy skončí. 
Nyní se běžně připojujeme v tomto prostředí a už nám to tak cizí nepřipadá. Co můžeme dělat? 
Musíme to vydržet, stejně jako všichni ostatní. O tom, že by bylo potřeba, aby se žáci vrátili do škol 
co nejdříve a stihli jsme alespoň v závěru školního roku sumarizovat znalosti a dovednosti, které 
jsme jim předávali přes počítače, není vůbec pochyb. Snad se nám toto vroucí přání splní a ještě se 
ve škole letos potkáme. Velký dík patří všem zaměstnancům školy za to, jak se s nepříjemnou situací 
perou a jak ji zvládají. Náročná příprava, samotná výuka, vyhodnocování znalostí a dovedností žáků, 
to vše je velmi těžké a nestandardní. Všichni do toho dáváme maximum a popravdě už jsme také 
velmi unavení, dostavují se situace, kdy nás popadá beznaděj, ale zase zvedneme hlavu a jdeme 
dál. Dík patří také samotným žákům a rodičům za to, jak se snaží situaci zvládat. Doba je těžká, ale 
musíme věřit, že se vše v dobré obrátí. Vždyť naděje přece umírá jako poslední. 

Abychom si ale jen nezoufali, tak něco trochu pozitivnějšího. 

Díky opatření vlády mohou do školy docházet alespoň žáci s individuálními vzdělávacími potřeba-
mi. S těmito žáky perfektně pracují nejen samotní učitelé, ale především asistenti pedagoga a spe-
ciální pedagog.  Předmět speciálně pedagogické péče (PSPP) je žákovi stanoven na základě závěrů 
vyšetření PPP. V naší škole se nejčastěji setkáváme s problémy v oblasti poruch učení, v některých 
případech poruch chování a s logopedickými problémy. PSPP díky možnosti individuálních konzul-
tací probíhá každé úterý a středu. Žáci přichází v domluvený čas do školy jednotlivě a pod vedením 
speciálního pedagoga si procvičují a trénují potřebné učivo, hrají didaktické hry. K tomu jim slouží 
pestrá paleta různých pomůcek a počítačových programů, které mohla škola pořídit. 

Žákům, kteří se takovéto výuky nemohou nebo nechtějí zúčastnit, je zasílána práce formou pra-
covních listů domů. 

        Denisa Topinková

A jak se s výukou vypořádávají jednotlivé třídy si přečtěte z příspěvků vyučujících.

Jak jde prvňáčkům distanční výuka  
Máme za sebou druhý týden distanční výuky. Vzhledem k tomu, že jsme si během podzimu tento 

způsob výuky již vyzkoušeli, už nás nyní nijak nezaskočil. Žáci pracují během online výuky ve dvoji-
cích a s pomocí rodičů se daří všem připojovat bez potíží. Výuka je zaměřena především na čtení, 
psaní krátkých vět a počítání do 20. Online výuka probíhá pravidelně dle rozvrhu. Každý pátek se 
prvňáčci mohou těšit na předčítání z knihy a mají tak možnost si alespoň chvilku společně popovídat 
a sdělit si své zážitky. Distanční výuku si také zpestřujeme dobrovolnými úkoly a hádankami. Přesto 
se všichni těšíme, až opět zasedneme do školních lavic a nebudeme se setkávat pouze u obrazovek.

        Jaroslava Pohanková

ZPRÁVY Z NAŠÍ ŠKOLY 
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I druháčci se tento čas vzdělávají distančním způsobem.

A protože je to letošní školní rok podruhé, nedělalo nám problémy přejít na on-line výuku den ze 
dne. Všichni žáci druhé třídy se připojují na on-line schůzky, které probíhají pravidelně každý den.
Třída je rozdělena na dvě menší skupinky, které velice pěkně pracují a dodržují domluvená pravidla. 
Probíráme učivo prvouky, matematiky, českého jazyka a zábavnou formou procvičujeme.

Někteří žáci využívají individuální hodiny na dovysvětlení či procvičení učiva. Výuku začínáme zve-
sela - zpěvem písní, které mají děti nasdíleny na ploše počítače.

Za zmínku stojí zdařilá akce "Večerní čtení v županu". V podvečer jednoho dne se žáci setkali  
u obrazovek PC, oděni v županu, a vzájemně si předčítali předem připravené ukázky z různých knih.

Distanční forma výuky je zajímavá, ale "klasická" výuka ve třídě je mnohem lepší!
Už se všichni těšíme, až se v té naší třídě opět všichni setkáme!

   
                     Světlana Kuldová
Jak to zvládáme on-line

Třeťáci se bohužel během školního roku ve škole moc neohřáli a znovu museli usednout k počíta-
čům, tabletům, notebookům a mobilním telefonům, aby byli ON-LINE. 

Děti jsou rozděleny do dvou skupin a na online výuku se zvládají připojovat samostatně. Obě 
skupiny se učí současně.

Výuka je rozdělena do bloků (matematika + český jazyk, čtení + psaní, anglický jazyk a prvouka)  
a probíhá pravidelně, podle daného rozvrhu každý den.

Na výuce se aktivně podílí paní asistentka, která s dětmi pravidelně čte, kontroluje pracovní listy  
a pouští jim připravené ukázky z audioknih.

Děti dle potřeby mohou docházet na individuální konzultace do školy, kde je jim vysvětleno učivo, 
kterému nerozumí.

Každý týden probíhá i ověření pochopení učiva při on-line konzultaci. Spolupráce se nám zatím 
daří, ale pobyt ve škole on-line výuka nemůže nahradit.

               Vladimíra Dvořáková

Práce asistentů

Na on-line výuce se pravidelně podílí i paní asistentky z ostatních tříd. V rámci individuálních kon-
zultací procvičují s dětmi probírané učivo.

V případě potřeby učivo dětem znovu vysvětlí a prohlubují dosažené vědomosti. Dále chystají 
výukové materiály a pracovní listy dle pokynů vyučujících.

Tento styl výuky vyhovuje zejména žákům s poruchami učení a žákům, kteří potřebují individuální 
přístup.

V době distanční výuky se žáci čtvrté a páté třídy zapojili do výtvarného projektu s názvem „Veliko-
noce U ptačích sousedů“. Děti doma vytvářely malby a kresby ptáčků, které můžeme na jaře spatřit  
v okolí svých domovů. Vybrané výkresy budou vystaveny ve veřejném prostoru města Tišnova  
v době od 1.4. - 18. 4. 2021.

I v době distanční výuky žáci plnili zadané úkoly do předmětu ICT (Informační a komunikační tech-
nika) a Slohu. V předmětu ICT pracovali žáci v programu Word a Malování. V programu Word se žáci 
učili například měnit styly a barvu písma, zvětšovat/zmenšovat písmo, podtrhávat písmo, vkládat 
obrázek. Ve slohu děti psaly slohové práce na témata: „Jak trávím čas v době distanční výuky“,  
„Mé přání zlaté rybce“ a „ Popis domácího mazlíčka“.

         Hana Blahová
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4. ročník

Na rozdíl od jarních měsíců, kdy jsme distanční výuku považovali za příjemné zpestření standardní 
školní výuky, se od podzimu stala naší každodenní povinností. Velké plus pro nás byla znalost komu-
nikačního programu už z jara, takže jsme mohli naskočit naplno hned od začátku do výuky.

Čtvrťáci jsou rozdělení na poloviny, což umožňuje individuálnější přístup k nim. Čtyři dny v týdnu 
mají děti dvě vyučovací hodiny a jeden den se učí tři hodiny. Výuka přes počítač je náročná na sou-
středění a už je na nás všech vidět únava, občasná nechuť k této formě výuky a naopak velká chuť 
se vrátit zpět do školy. 
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5. třída

Po vánočních prázdninách se naši páťáci, stejně jako většina dalších žáků, nemohli vrátit zpět do 
svých tříd a museli opět zahájit on-line výuku. Z důvodu efektivnější komunikace pracují děti ve dvou 
skupinách, někteří žáci také dochází na individuální konzultace do školy. K zavedenému rozvrhu jsme 
přidali další hodinu matematiky, přírodovědy a vlastivědy. Ve třídě máme také zájemce o studium 
na víceletém gymnáziu nebo na ZŠ Tišnov, nám. 28. října ve třídě s rozšířenou výukou matematiky  
a přírodovědných předmětů. Pro tyto žáky probíhá od února on-line příprava k přijímacím zkouškám 
z českého jazyka a matematiky. Přes veškerou snahu distanční výuka nemůže nahradit každodenní 
setkávání a všichni se těšíme, až se zase uvidíme ve škole.

                         Hana Müllerová

I přesto musím čtvrťáky pochválit za každodenní přístup k výuce, připravenost a počítačovou gra-
motnost.

S malou technickou úpravou by tenhle způsob výuky mohl do budoucna přinést výhody pro chy-
bějící žáky, kteří by na dálku mohli být přítomni na školní výuce. 

         Lenka Novotná

Karla Bendová

Tereza NavrátilováHana Prášková

Jan Trávníček
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Ze školní družiny

Nový rok 2021 jsme zahájili účastí na tříkrálové soutěži Oblastní charity v Tišnově. Do soutěže 
jsme zaslali fotografie vyrobené betlémské hvězdy a obrázků tří králů. Umístili jsme se na pěkném  
2. a 4. místě. Děti měly z úspěchu radost a motivovalo je to k dalším výtvarným dílkům. 

Na sněhové nadílce, která nás letošní zimu překvapila, se děti dostatečně vyřádily. Stavěly sně-
huláky, hrady, tvrze a bunkry. Soutěžily i ve vyválení největší sněhové koule.  Začátkem měsíce 
února jsme si vyprávěli o způsobu života tažných a přezimujících ptáků, o tom, jak jim můžeme 
pomoci přečkat zimu, o vhodné potravě, která patří do krmítek a naopak, co je nevhodné. Spo-
lečně jsme vyrobili lojové koule z loje a různých semínek a zavěšovali je na stromy a keře v parku. 
Těšilo nás, že jsme mohli ptáčkům v letošní zimě trochu přilepšit. Pokračuje také náš Klub zábavné 
logiky a deskových her hrazený ze Šablon II. Kvůli covidové situaci musel být na měsíc přerušen.                                                                                                                                        
        Fotografie našich výrobků a družinových akcí můžete neustále sledovat na stránkách školy.                                        

                     Marcela Šebková
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Mateřská škola

Do nového roku 2021 jsme vstupovali s optimismem, ale také trochu s obavami, co nás čeká.  
V lednu jsme si s dětmi povídali o tom, jak měříme čas, co děláme pro své zdraví, jaké jsou zimní 
sporty a také o pohádkách a pohádkových bytostech. 

Také jsme se domluvili s rodiči, že už nebudeme čekat a kroužek Edukativně-stimulačních skupi-
nek (příprava pro předškoláky) začneme realizovat online. Děti dostaly domů potřebné pracovní listy 
a každý týden probíhá spojení přes počítač, kde s dětmi a rodiči pracujeme na přípravě na nástup 
do základní školy. 

Dostihla nás však epidemická situace a 21. ledna jsme poprvé museli mateřskou školu uzavřít  
a podrobit se testování. Otevřeno však nebylo dlouho. 8. února musely znovu děti a paní učitelky 
do karantény. Tentokrát se potvrdilo několik dětí i dospělých pozitivní nákazou covid-19. Znovu jsme 
otevřeli 17. února a hned další týden se potvrdili další nakažení. Pak už došlo vládním nařízením  
k uzavření všech mateřských škol.

Novinkou je pro nás povinnost distančního vzdělávání pro předškolní děti. Každý týden připravuje-
me jedno téma, které je pak zveřejněno na webových stránkách školy. Pro děti jsou připraveny různé 
úkoly, tvoření, básničky, písničky. Nově začaly paní učitelky připravovat i krátká videa se cvičením. 
Tak se na ně na stránkách školy můžete podívat.

Dětem plnícím povinné předškolní vzdělávání zasíláme každý týden pracovní listy, které, až se 
opět mateřská škola otevře, přinesou, aby paní učitelky věděly, jak děti doma pracovaly. Také se  
s těmito dětmi každý týden spojujeme na tzv. online synchronní výuce, kde si  povídáme, zpíváme, 
čteme, říkáme říkanky, hádanky a hrajeme hry.  Děti jsou rozděleny do malých skupinek tak, aby byl 
čas si s každým popovídat. 

Blíží se také čas zápisů. V září některé děti odejdou do základní školy a k nám do mateřské školy 
nastoupí nové děti. Zápis do mateřské školy bude stejně jako v loňském roce probíhat bez přítom-
nosti rodičů i dětí. A to formou doručení příslušných vyplněných formulářů, které jsou na webových 
stránkách školy, poštou nebo osobně na ředitelství školy.

                       Hana Kolaříková
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Letošní zápisy

Kvůli přetrvávající situaci budou zápisy do 1. třídy a do mateřské školy pro školní rok 2021/2022 
probíhat opět bez přítomnosti ve škole, stejně jako vloni. Potřebné informace a tiskopisy k zápisům 
jsou k dispozici na stránkách školy. Je zde i oficiální vyhlášení obou zápisů. Protože je doba taková, 
jaká je, nejsou zápisy organizovány jen 1 den, ale v delším časovém období tak, aby to všichni stihli. 
Nejjednodušší je přinést materiály přímo do školy, případně je zaslat poštou na adresu školy. 

Pro pořádek uvádím:
Zápis žáků do 1. třídy bude probíhat v období od 1. 4. do 23. 4. 2021.
Zápis dětí do mateřské školy bude v termínu od 2. 5. do 16. 5. 2021.

Pokud se situace zlepší a budeme se moci setkat, uspořádáme pro nové žáky a děti nějakou spo-
lečnou akci, kdy se budou moci do škol podívat. Ale to se uvidí. Snad…

V závěru mi dovolte ještě jednou poděkovat všem zúčastněným za přístup a odvedenou práci  
v době covidové, popřát hodně sil a trpělivosti a hlavně všem pevné zdraví. 

         Ilona Krausová
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ZAJÍMAVOSTI

Dobromysl

Vážení spoluobčané,
chci Vás informovat o finanční podpoře z MAS Brána Vysočíny, kterou získal náš projekt před-

stavení zrekonstruovaného kroje veřejnosti. Naší snahou je aktivně podpořit obnovení místních 
tradic, které zde byly poslední roky opomíjeny, podpořit pospolitost občanů a rozvíjet společenský 
život v obci. Na tuto akci jsme jako členky Dobromyslu získaly 15 000 Kč. Pro akci budou zhotoveny 
výstavní bannery zobrazující prezentované kroje, které doplní odborný výklad. Díky aktivním člen-
kám spolku Dobromysl bude akci doprovázet i tvůrčí aktivita tematicky spojená s danou akcí - zdo-
bení perníků pro děti i dospělé. Tato akce je naplánovaná na 30. 5. 2021.

Věřím, že se akce uskuteční a přinese radost všem. 
Za spolek Dobromysl Pavla  Štěpánková  

Milí spoluobčané, 
spolek Dobromysl, jehož členky nedokáží a nechtějí zahálet v žádném období, vyhlásil proti tru-

domyslnosti soutěž ve zhotovení velikonočních kraslic a jiných dekorací souvisejících s Velikonoce-
mi.

Těmito dekoracemi byly ozdobeny stromy na náměstí obce pro radost všem. Nejhezčí a nejzají-
mavější kraslice byly oceněny sladkostí. 

Zároveň s tímto oznámením bych též ráda vyzvala ženy, které mezi nás ještě nezavítaly, a to  
i mladšího data narození, aby se k nám přidaly. Ráda bych mezi námi uvítala nové členky pro omla-
zení spolku. Máme od obce k dispozici hezkou klubovnu a tím i zázemí, tak přijďte mezi nás.

Věřím, že se situace zlepší a zase budeme jezdit po výletech a pravidelně se scházet. Za spolek 
Dobromysl se na Vás těší

                                                                                                                                  Pavla Štěpánková 
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Výročí  událostí vztahujících se k obci Předklášteří v roce 2021

Událostí v letech končících jedničkou bylo mnoho. Připomínáme alespoň některé:

810 let - narození sv. Anežky České, nejmladší dcery krále Přemysla Otakara I. a královny Kon-  
 stancie, zakladatelky kláštera Porta coeli (1211)

310 let - stáří sochy sv. Jana Nepomuckého - v současnosti ve výklenku domu č.p. 1003 (1711)
200 let - zakoupení bývalého klášterního panství Fridrichem von Vittinghoff genaut Schell zu  

 Schellenberg od dědiců barona Wilhelma von Mundyho (1821)
170 let - založení Okresního hospodářského spolku v Předklášteří (1851)
160 let - koupě bývalého klášterního panství  ženským cisterciáckým klášterem v Marienthalu 

 od rodu Vittinghoff – Schell, povolení rakouské vlády k obnovení kláštera Porta coeli 
 (1861)

150 let - narození Rudolfa Klátila, tesařského mistra, bývalého starosty Předklášteří, autora 
 knihy Paměti Předklášteří a tišnovského kláštera Porta coeli a Rodinné kroniky (14. 7. 

 1871) 
130 let - postavení budovy obecné školy na ul. Komenského (1891) postoupení části Před- 

 klášteří od splavu pod Květnicí po továrnu pana Müllera městu Tišnovu (1891)
120 let - obnovení života kláštera Porta coeli, vysvěcení nového kostela Nanebevzetí Panny 

 Marie, velká slavnost v Předklášteří (18., 19. a 23. 5. 1901)
100 let - obnovení opatství kláštera Porta coeli (1921)
  - zánik cukrovaru v Předklášteří (1921)
 70 let - dostavba dělnických dvojdomků, dnes ul. Šafránice (1951)
   60 let - úmrtí probošta kláštera Porta coeli P. Lamberta Kobera S.O. Cist., jednoho ze zachránců 

 předklášterských mužů na konci 2. světové války (23. 2. 1961)
  50 let - zahájení stavby rybníka na Trávníkách (1971)
   40 let - zahájení provozu zahrádkové osady Besének I zahrádkářského svazu v Tišnově (včetně 

 Tišnova II – Předklášteří) v současném k.ú. obce Předklášteří (1981)
   30let - plynofikace a výstavba kanalizace v obci (1991)
 - stavba Integrovaného centra (budova OÚ) (1991)
 - stěhování OÚ Předklášteří z budovy školy do bývalého Pátkova domu (1991)
 - vydání prvního čísla obecního zpravodaje Nový život obce Předklášteří (1991)
  20 let - vysvěcení nové repliky mariánské kapličky nad rybníkem na Trávníkách (2001)
 - dokončení rekonstrukce portálu původního klášterního kostela, velká slavnost v obci  

 (2001)
 - oprava kostela Nejsvětější Trojice na hřbitově (2001)
 - úprava schodišťového prostoru Integrovaného centra (2001)
  - III. etapa rekonstrukce budovy ZŠ – tělocvična a venkovní prostory (2001)
 - první Tříkrálová sbírka (2001)
10 let  - první Svatohubertská mše svatá (2011) 

M. Kulhánková
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Vzpomínka stará 77 let

Současná epidemie postihla celou společnost včetně školství, školy jsou zavřeny, děti jsou 
doma a učí se přes počítač, i učitelé to mají těžké. Tato situace probudila u mne vzpomínku na 
problém v době mého dětství.

Byla válka, celý národ strádal a já tehdy navštěvoval obecnou školu. Tak se tehdy jmenoval 
první stupeň školy. Naše rodina tenkrát bydlela v Předklášteří, ale v době protektorátu Böhmen 
und Mähren se naše obec jmenovala Vorkloster.

Válka se pomalu chýlila ke konci a do naší obce se tehdy přivalila nějaká jednotka německých 
vojáků. Nás děti vyhnali ze školy a udělali si tam malou kasárnu.

V klášteře Porta Coeli byl probošt, který byl český občan, ale německé národnosti. Češtinu 
měl sotva srozumitelnou. Jeho jméno jsem už dávno zapomněl, ale vím, že to byl člověk laskavý, 
moudrý a určitě nebyl nacista. Pan probošt nabídl našemu panu řídícímu Boleslavovi, ať si zařídí 
nouzově školu v prázdných prostorách zámku. A tak jsme se nějakou dobu učili tam. Naše třída 
měla učebnu v hledišti bývalého zámeckého divadla. Divadlo se už dávno nevyužívalo. Seděli 
jsme na červotočem prožraných židlích, tabuli jsme neměli žádnou. Všechno zařízení bylo zchát-
ralé, ale jednoduchá jevištní technika byla ještě funkční. Jak dlouho toto nouzové vyučování 
trvalo, si už bohužel nepamatuji, paměť je děravá, leccos už odvanulo.

Zámek má podobu písmene L. V delším rameni je dnes muzeum a v tom kratším přiléhajícím  
k věži bylo v prvním patře divadlo. Vstup do divadla byl po venkovním zděném schodišti.

Tam, kde je dnes muzeum, býval byt pana probošta a kancelář velkostatku. V úpatí věže byl byt 
posledního šafáře velkostatku pana Adama. Byl to vždy usměvavý a milý pán a byl to dědeček 
mého spolužáka Olina Adama. Při poválečných opravách vstup do divadla zlikvidovali, schodiště 
zbourali, dveře zazdili.

Moc rád bych se podíval, jak vypadá divadlo dnes. Ptal jsem se pracovnic muzea, co tam jsou 
dnes, a ony vůbec nevěděly, že tam nějaké divadlo bývalo. 

Škola musela vícekrát ustoupit jiným zájmům, vždycky se najde něco „důležitějšího“.
Jestli je v mých vzpomínkách něco nepřesné, tak se omlouvám, paměť už mám chatrnou.

Antonín Srba (rodák z Předklášteří)
8. 1. 2021
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100 let obnoveného opatství Porta coeli

V letošním roce si připomínáme 100. výročí trvání opatství v moderních dějinách Porta 
coeli. Císařem Josefem II. zrušený původní klášter s tímto jménem byl obnoven po více než 
sto letech na přelomu 19. a 20. století a v prvních dvou desetiletích své existence mu ozna-
čení opatství nepříslušelo. Zpět mu bylo vráceno až v 1. československé republice v roce 
1921. První abatyší byla zvolena dosavadní převorka Sr. M. Laurentia Richterová a převorkou 
Sr. M. Juliána Saringová. Obě dvě ale ve svých funkcích dlouho nesetrvaly, zemřely už v roce 
1924, a novou abatyší se stala Sr. M. Josefa Dutscheková. Působení v opatském klášteře se 
nedočkal ani první probošt obnoveného kláštera P. Bernard Gícha, původem z konventu ve 
Vyšším Brodě, který chvíli před tím v roce 1920 odešel s pěti řádovými sestrami založit dce-
řinný klášter do Allerslevu v Dánsku. Jeho nástupcem v Porta coeli byl jmenován P. Lam-
bert Kober, opět z Vyššího Brodu. Ten už stál u realizace výše zmíněného označení kláštera.                                                                                                                                        
Opatství je u církevních řádů označení pro samostatný a právně nezávislý klášter. Byla jím už 
první fundace roku 1098 v Citeaux, další rychle následovaly po celé Evropě. V Čechách bylo 
založeno první opatství v roce 1142 v Sedlci, na Moravě až o 80 let později ve Velehradě. Nejvyš-
ším představeným takového kláštera byl, a je dodnes, opat, o něco níže stojí v hierarchii převor, 
který má více na starosti praktické záležitosti v životě konventu. Analogiemi v ženské větvi řádu 
byly, a jsou, abatyše a převorka. Kláštery cisterciaček byly zakládány až později a teprve kolem 
roku 1200 se staly jako samostatná větev součástí cisterciáckého hnutí. Nevytvořily ale samo-
statnou organizační síť, nýbrž byly vždy propojeny s některým z mužských klášterů. Znamenalo 
to, že abatyše nebyla absolutním vládcem, nýbrž byla podřízena opatovi příslušného mužského 
kláštera. To platilo i pro fundaci sester cisterciaček v Porta coeli, na kterou dohlížel velehradský 
opat. Ten prováděl vizitace tišnovského opatství, vyjadřoval se k zásadním otázkám a zastupo-
val, občas i s abatyší, řádové sestry na veřejnosti. To platilo od samotného začátku a nic na tom 
nezměnila ani skutečnost, že u založení Porta coeli stály tehdejší nejpřednější světské osoby 
českého státu. Dalším důležitým církevním hodnostářem v ženské větvi klášterů byl probošt, 
který měl na starosti hospodářské záležitosti opatství a duchovní vedení sester. V některých 
případech i on, zvláště pak v novější době, zastupoval sestry při jednáních s úřady. Kontinuita 
abatyší, převorek a proboštů usměrňovala život konventu Cisterciáckého opatství Porta coeli ve 
všech historických obdobích až do Josefova zrušení a navázala na ni v moderní době dvacátého 
století.   

PhDr. Josef Zacpal
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V Předklášteří před 120 lety

(a proč jsou v Předklášteří těsně vedle sebe dva kostely Nanebevzetí Panny Marie)

Několik krásných, slavnostních dní zažila obec Předklášteří na jaře roku 1901.
Po zrušení kláštera Porta coeli císařem Josefem II v roce 1782 se objekt kláštera na téměř 80 

let změnil na provozní prostory začínající průmyslové výroby (tkalcovna, barvírna atd.). V roce 
1861, tedy před  160 lety, odkoupil původně klášterní panství a objekty od posledních maji-
telů, členů rodu Vittinghofff - Schell, ženský cisterciácký klášter z hornolužického Marienthalu 
(Mařídolu), aby obnovil klášter Porta coeli. Budovy kláštera zdevastované výrobou si vyžádaly 
velkou opravu. Původní klášterní starobylý chrám Nanebevzetí Panny Marie se po roce 1782 
stal farním kostelem. Po náročném jednání bylo rozhodnuto ponechat ho farnosti a pro konvent 
postavit nový kostel Nanebevzetí Panny Marie na místě bývalé sýpky, v těsné blízkosti původ-
ního chrámu. 

Na podzim roku 1900 osídlilo sedm kandidátek (Lužičanek) budovu kláštera, aby se zde nau-
čily česky. Na jaře roku 1901 nastal slavnostní okamžik obnovení života ženského cisterciáckého  
kláštera Porta Coeli. 

V sobotu 18. května odpoledne, kdy se po několika deštivých dnech udělalo krásné počasí, 
byly domy v Předklášteří na přístupové cestě ke klášterní bráně vyzdobeny prapory v papež-
ských, národních a rakouských barvách. Nad vyzdobenou branou byl umístěn nápis „Ecce sacer-
dos magnus“ (Ejhle velekněz). Na nádvoří čekalo mnoho věřících. Děti z místní a štěpánovické 
školy v doprovodu svých učitelů vytvořily špalír kolem cesty. Za zvuku zvonů přijel touto cestou 
Jeho Excelence brněnský biskup Dr. František Sal. Bauer až k proboštství, kde ho uvítali probošt 
obnoveného kláštera P. Bernard Cícha, jedna ze sedmi chovanek, z děkanství kuřimského čestný 
kanovník, arcikněz P. František Mlčoch, a jménem obcí Předklášteří a Štěpánovice starosta Před-
klášteří p. Hynek Zelinka. Poté p. biskup Bauer vysvětil dva nové zvony. Tyto pak byly vyzdviženy 
do věže nového kostela. 

Sýpka, od roku 1901 nový kostelNový klášterní kostel (vlevo) po roce 1910
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Po setmění uspořádaly místní spolky „Cyrillská Jednota“ a čtenářsko - pěvecký spolek „Květni-
ce“ pochodňový průvod s kapelou v čele a před obydlím biskupa společně zazpívali. 

V neděli 19. května přišly do areálu kláštera četné poutní průvody tisíců věřících z okolních 
obcí. Brzy ráno byl vysvěcen nový klášterní kostel. Poté se konala slavnostní bohoslužba ve sta-
rém kostele a v podvečer pontifikální mše sv. (slavnostní mše sloužená biskupem).

Druhá slavnost, na niž opět zavítal nejen pan biskup F. S. Bauer, ale jíž se zúčastnil také pan 
opat Grasböck z Wilheringu, se v opět slavnostně vyzdobené obci konala ve čtvrtek 23. května 
odpoledne. Klášterní nádvoří znovu zaplnilo velké množství věřících, kteří přišli přivítat nové ře-
holnice. V noci vyjelo z Marienthalu do Liberce 18 řeholnic doprovázených proboštem tamního 
kláštera P. Vincencem Vielkindem. Odtud putovaly vlakem do Brna a pak zvláštním vlakem do 
Tišnova. Ve farnostech, kudy projížděly, zněly zvony. V Řečkovicích čekalo na dvě stě svátečně 
oblečených školních dětí. Když vlak zastavil, poklekly a pan probošt Vielkind jim udělil požeh-
nání.

Z Tišnova přijely řeholnice kočáry do Předklášteří. U brány je přivítali zástupci obce. Odtud 
pak vyšel průvod padesáti bíle oděných družiček s věnečky na hlavě, které sypaly květy na cestu 
vystlanou travou, pak sedm kandidátek a za nimi jedna řeholnice s konventním křížem a s ní 
ostatních sedmnáct řeholnic, všechny v bílém řaseném rouše. U chrámu je pan opat Grasböck 
pokropil svěcenou vodou. Uvnitř chrámu je očekával pan biskup Bauer, jenž pronesl slavnostní 
řeč. Pak se průvod vydal do křížové chodby s kapitulní síní a pan biskup vysvětil celou budovu. 
Nato se řeholnice odebraly do svých cel. Ze spisku popisujícím slavnost cituji: 

„Celá tato slavnost byla nadmíru dojemná, mnozí lidé hlasitě plakali, vidouce zacházeti kláš-
ternice do budovy klášterní, odkudž živé již nevyjdou.  Bylo nám, jako bychom viděli zjevy  
z cizích, nepoznaných světů, kteří k nám přicházejí hlásat účinnou lásku k bohu a k bližnímu, ano 
kteří přicházejí obnovit pravý, křesťanský život“.

V pátek při tiché mši sv. v novém klášterním chrámu ctihodné sestry obnovily řeholní sliby.  
P. generální vikář poděkoval za obnovení „Brány nebeské“ po dlouhých téměř 120 letech a jme-
noval sestru Scholastiku Kasperovou převorkou kláštera Porta coeli. Slavnost byla zakončena 
biskupským požehnáním.

Literatura: „Slavnostní dni v Předklášteří u Tišnova“ Tiskem pap. Knihtiskárny rajhradských 
benediktinů v Brně, L: P:1901

„Paměti Předklášteří a tišnovského kláštera Porta coeli“, Rudolf Klátil, Tišnov 1925

M. Kulhánková
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Oprava farního kostela Nanebevzetí Panny Marie

Milí občané Předklášteří,
rád bych Vám sdělil aktuální informace o průběhu oprav baziliky. Letošní zima byla po 22 mě-

sících ve znamení dokončení stavebních prací a pokračování restaurátorských prací. Provizorně 
k bohoslužbám otevřeme baziliku od Velikonoc. V aktuální době platí, že možná epidemická 
obsazenost je 10 % míst k sezení.

Koncepce opravy byla obnovit stávající stav. Tedy nehledali jsme nějakou podobu z doby ro-
mánsko-gotické ani barokní, ale chtěli jsme obnovit baziliku tak, jak ji všichni známe.

V těchto dnech, po ukončení stavebních prací, probíhá odstraňování posledních vad a nedo-
dělků na stavbě.

Naproti tomu restaurátorské práce jsou v plném proudu. Pod lešením je hlavní oltář a pracuje 
se na restaurování lavic v hlavní lodi. Chórové lavice v presbytáři byly přemístěny do ateliéru  
a v jiném ateliéru zase probíhá restaurování obrazů Ignáce Raaba, které budou k vidění na kůru, 
kam se rozšíří prohlídkový okruh. Zrestaurovány byly i hlavní vstupní dveře a dveře do zákristie. 
Zrestaurován byl i poničený výjev Krista v Getsemanech. Restaurátorské práce na obnově kaza-
telny a křtitelnice budou dále pokračovat po Velikonocích.

V rámci stavebních prací se provedly opravy v krovech, zejména bylo třeba opravit úžlabí 
v křížení lodí. Rozsáhlou opravou, i když nikoli na první pohled viditelnou, prošly všechny ka-
menné prvky. Konkrétně se jedná o opěrné pilíře, dále severní, jižní a západní štít a jižní kruž-
bu. Severní strana kostela dostala novou fasádu. Jižní boční loď novou střechu. Po postavení 
lešení vyvstala nutnost opravit také vitráže v presbytáři, jižní kružbu a vitráž, která prochází  
z přízemí do místnosti vedle kůru. Proběhla celková výmalba, na kterou se můžete opravdu těšit 
a kterou lépe uvidíte díky nové elektroinstalaci. Rozšířeno bylo i elektronické zabezpečovací 
zařízení. Nová mříž a sklo v prostředních dveřích přepážky umožní návštěvníkům nahlédnout  
z předsíně do prostoru baziliky. Unikátem je rovněž zprovoznění barokního umyvadla v zákristii. 
V zázemí kostela vzniklo samostatné sociální zařízení. Pod kůrem postupně vzniká místnost pro 
návštěvníky a díky rolovací rampě bude možné baziliku navštívit bezbariérově. Nová sadová 
úprava okolí právě probíhá. Po dokončení stavebních a restaurátorských prací bude provedena 
digitalizace památky. Připravena bude také expozice fotografií k obnově památky.

V rámci zemních prací a archeologického průzkumu, který prováděla Archaia Brno, zapsaný 
ústav, se nalezl hřbitov okolo presbytáře, rovněž byly objeveny dva náhrobky, jeden gotický  
a druhý menší náhrobní kámen tišnovského faráře Alberika Rebmanna. Oba náhrobky jsou již 
umístěny na zdi v jižní boční lodi, kde si je budete moci prohlédnout. Více o objevu náhrobku 
tišnovského faráře psal pan Kos v Tišnovských novinách: Při vyklízení prostoru předzákristie byla 
pod dřevěným schodištěm objevena zajímavá náhrobní deska, patřící tišnovskému faráři Albe-
riku Rebmannovi, který spravoval tišnovskou farnost v letech 1737 - 1743. Místo objevu není 
ale místem hrobu, ten tak zůstává dále neznámý. Zkratkovitý nápis na desce uvádí: R.P. ALBERI-
CUS REBMANN O.C. AUL. REG. PROF. ET TISCHNOVII PAROCHUS OBIIT. 8.MAII 1743 (Ctihodný 
otec Alberik Rebmann, řeholník cisterciáckého řádu kláštera Aula regia a tišnovský farář zemřel  
8. května 1743). Alberik Rebmann se narodil pravděpodobně v roce 1697 a v mládí vstoupil do 
cisterciáckého kláštera Aula regia v Praze na Zbraslavi, kde studoval a byl vysvěcen na kněze. Byl 
to velmi vzdělaný muž, který po sobě zanechal celou řadu latinských, německých i českých spisů 
a také kázání, protože byl vyhledávaným kazatelem. V Tišnově působil 6 roků.

Dalším zajímavým archeologickým objevem jsou základy boční kaple na severní straně pres-
bytáře ze 14. století, která patrně sloužila jako osarium (k pietnímu uložení pohřbených ostatků 
po přestavbách). Její půdorys bude vyznačen kameny v trávníku dvorku.
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Dendrologické průzkumy krovů a zazděných nosníků lešení z let 2016 a 2020 objasnily jejich 
stáří. Krovy nad lodí jsou jedlové z 18. století. Konstrukce věže z dubu a jedlí ze 17. století. Nos-
né trámy lávky jsou použity druhotně z jedlí z 15. století. Zazděné nosníky lešení jsou dubové  
z 15. století, tedy z doby oprav po husitských válkách.

V těchto dnech se také osazují nové dřevěné oltářní stupně. Nový oltář ambon a sedes je 
zatím v podobě návrhu.

Nyní pár informací z ekonomického a administrativního pohledu: Celý projekt nese název 
OBNOVA KOSTELA NANEBEVZETÍ PANNY MARIE V AREÁLU KLÁŠTERA PORTA COELI V PŘED-
KLÁŠTEŘÍ Registrační číslo: CZ.06.3.33/0.0/0.0/16_059/0004632.

Celkové způsobilé výdaje projektu: 46 945 037,- Kč. Dotace IROP (EU + státní rozpočet): 
44 597 785,15 = 95 % způsobilých výdajů.

Aktuálně bylo proinvestováno 40 738 000 Kč. Projekt je spolufinancován z Integrovaného re-
gionálního operačního programu – viz plakát povinné publicity na ohradní zdi v areálu kláštera  
a pamětní deska vedle vstupu do sakristie. Dotace je proplácena zpětně po ukončených eta-
pách. Za 3 ukončené a schválené etapy bylo dosud proplaceno 16 349 000 Kč. 

Realizace probíhá podle harmonogramu. Daří se koordinovat řadu řemesel i souběžně probí-
hající práci dodavatelů i jejich poddodavatelů. Projekt bude dokončen do 31. 12. 2022.

Na obnovu lavic v hlavní lodi přispělo město Tišnov. Poděkování za každoroční významný pří-
spěvek patří také obci Předklášteří.

Za to, že oprava probíhá hladce vděčíme zejména zaměstnancům Brněnského biskupství  
a to konkrétně vedoucímu stavebního oddělení Ing. Aleši Taufarovi, administrátorce projektu  
Ing. Lucii Oprchalové a rozpočtářce paní Bohuslavě Chalupové.

Poděkování za dosavadní zdárný průběh patří také všem stavitelům i restaurátorům. Stavbu 
provádí firma ISS stavtrade s.r.o. Restaurování firmy Pastiglia společnost pro obnovu pamá-
tek, s.r.o. a A.Q. Attentus Qualitatis s.r.o. Stavební dozor provádí Ing. Vojtěch Parolek a projekt 
opravy připravil pan Ing. Arch. Zdeněk Bureš. U tak velkého díla se neobejdeme bez spolupráce 
s klášterem, proto bych rád poděkoval také sestře Michaele i panu Jiřímu Chrástovi.

Děkujeme všem dárcům, kterých si vážíme zvláště v této nesnadné době. Věříme, že s Vaší 
pomocí se nám podaří dofinancovat jako dosud i zbývající podíl farnosti na dotacích i všechny 
neuznatelné náklady. A děkuji také farní radě, která stála u důležitých rozhodnutí.

Klášter Porta coeli je z hlediska historie a architektury unikát evropského významu, na který 
můžeme být právem hrdí. Krásná architektura, jedinečné sochařské i nádherné výtvarné umění 
zde tvoří výjimečný celek. Krása, jak je známo, povznáší srdce člověka a probouzí v lidech dobro. 
Naši předkové to nejlepší umění vytvářeli k oslavě Boží. Kostel je místem modlitby a bohosluž-
by, místem setkání člověka s Bohem. Krásné umění otevírá srdce člověka Bohu, který je Krása 
sama. Těším se, že již brzy kostel ožije a opět se naplní lidmi, kteří zde najdou místo Boží přítom-
nosti a rádi se budou na toto po staletí promodlené místo vracet a utiší zde svou žízeň po Bohu.

Bohu díky, že se dílo daří.
Josef Rybecký

farář
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Co nového v dobrovolnickém centru v Porta coeli?

Tak jako muzikanti v karanténě chystají nové písničky a desky, tak i dobrovolníci uvěznění ve 
světě on-line setkání zuřivě připravují půdu na to, až se opět zlepší epidemiologická situace  
a bude možno zase pomáhat klášteru Porta coeli a jeho okolí. Naposledy se nám s vypětím všech 
sil podařilo zorganizovat mezinárodní výměnu mládeže Řekni, kde ty stromy jsou, během níž 20 
mladých lidí z ČR, Rakouska a Slovenska pomáhalo mapovat staré a krajové odrůdy ovocných 
stromů na Tišnovsku. V katastrech 9 obcí jsme nasbírali přes sedmdesát různých odrůd jabloní 
a hrušní, což jen potvrzuje bohatou ovocnářskou tradici Tišnovska, na kterou v našich aktivitách 
chceme navázat. Na závěr výměny mládeže měli místní možnost nasbírané vzorky ochutnat  
a případně zkonzultovat s odborným pomologem Ing. Dovalou své vlastní vzorky ovoce. Akce 
byla finančně podpořena programem Evropské komise Erasmus+ a v příštích letech bychom 
rádi v podobném formátu pokračovali a dále doplnili mapu starých a krajových odrůd na Tišnov-
sku, která je veřejně dostupná on-line https://bit.ly/krajove_odrudy_Tisnovsko

Mapování proběhlo i v Předklášteří, bohužel skupinka mapující katastr obce byla zpomalena 
kontrolou z Prahy, takže se nám nepodařilo vymapovat celou obec. S ohledem na to, jak roz-
sáhlý a na ovocné stromy bohatý je katastr obce, chceme ho hlouběji vymapovat v nadcházející 
sezóně. Rádi bychom pokračovali v tradici Slavnosti ovoce – už nyní si můžete poznačit termín – 
v úterý 28. září chceme opět otevřít bránu dobrovolického centra a uspořádat sousedskou moš-
tovačku spojenou s výstavou starých a krajových odrůd ovoce, které jsme při mapování objevili. 
Svoje vzorky budete moci zkonzulovat s odborným pomologem, svoji účast rovněž přislíbil Ing. 
Stanislav Boček – školkař z Kunštátska, který se zabývá množením starých a krajových odrůd.

Zima byla vyplněná plánováním, ve kterém náš solidární tým chystal další dobrovolnickou 
sezónu. Opět se nám podařilo získat finanční podporu na dobrovolnictví z evropského progra-
mu Solidární projekty pro náš projekt „Jablkem to nekončí“. Kromě pokračujícího vyřezávání  
a zuhelnaťování náletových dřevin  v sadech nad rybníkem plánujeme celou řadu dalších aktivit. 
Na léto už se nám opět ozvali belgičtí skauti, po loňské dobré zkušenosti se k nám chtějí vrátit  
i dobrovolníci z Hnutí Brontosaurus. V termínu 2. - 15. srpna budeme ve spolupráci s organizací 
INEX-SDA pořádat mezinárodní dobrovolnický tábor – v sobotu 14. srpna budeme v rámci toho-
to tábora pořádat Hody kultur, kdy budou moci návštěvníci ochutnat speciality z celého světa. 
Novinkou letošního roku bude česko-německý tábor Společné kořeny/Gemeinsame Wurzeln, 
který proběhne v termínu 11. - 24. října a tematicky bude zaměřený na stromy ovocné i lesní 

a také na společnou česko-němec-
kou historii kláštera Porta coeli. 
Kromě toho plánujeme celou řadu 
víkendovek v areálu, uvidíme, jak 
nám jejich realizaci umožní epide-
milogická situace. No práce tady 
máme jak na klášteře a rádi občas 
vylétnem i z kláštera do jeho okolí. 

Jakkoliv je nyní těžké cokoliv 
plánovat, doufáme, že se nám 
podaří alespoň část našich naplá-
novaných aktivit zrealizovat a že 
minimálně léto bude naplno dob-
rovolnické.

Tomáš BlahaÚčastníci mezinárodní výměny mládeže při výsadbě raritní (a prozatím neurčené) hrušně v klášterní zahradě
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P. Lambert Kober S. O. Cist.,
poslední probošt kláštera Porta coeli

P. Lambert Kober, jméno, které je všem obyvatelům Předklášteří jistě dobře známé v souvislosti  
s událostmi v obci v posledních dnech druhé světové války.

Pan probošt kláštera Porta coeli se narodil 21. února 1882. Pocházel ze smíšené německo-české 
rodiny, jeho otec byl německé národnosti původem z Míšně, matka pocházela z Českých Budějovic. 
Hovořil proto stejně dobře oběma jazyky. Po studiu a vysvěcení se stal členem mužského cisterciác-
kého kláštera ve Vyšším Brodu, pod jehož duchovní vedení spadal i ženský cisterciácký klášter Porta 
coeli v Předklášteří.

V roce 1920 byl P. Lambert Kober S. O. Cist. ustanoven proboštem (duchovním správcem) kláštera 
Porta coeli. Působil zde až do roku 1950, kdy byly kláštery v ČSR rušeny a práva řeholníků a řeholnic 
byla značně omezena. V těžkém období druhé světové války se uchýlil do proboštství kláštera Porta 
coeli okupanty pronásledovaný opat vyšebrodského kláštera P. Tecelín Jaksch S. O. Cist. Koncem 
války se v budově proboštství ubytoval velitel ustupující německé armády. Byl to P. L. Kober, který 
za pomoci P. T. Jaksche díky své výborné němčině, po dlouhém naléhavém prošení a přesvědčování 
5. května 1945 zvrátil kruté rozhodnutí německého velitele, které padlo po zastřelení německého 
vojáka v Hlinkách na silnici od Louček. Statečným prohlášením: „Svým životem ručím za to, že žád-
ný z mých farníků nezastřelil vašeho vojína“ zachránil muže z Předklášteří a dosáhl změny rozkazu 
zastřelit každého desátého muže na povinnost nastoupit na kopání zákopů. Záslužný čin obou kněží 
byl za poválečného režimu rychle zapomenut. Až v roce 2015 poděkovala naše obec zachráncům 
místních mužů odhalením pamětní desky na budově bývalého proboštství s uvedením jmen P. Lam-
berta Kobera, P. Tecelína Jaksche a P. Antonína Šalamouna, místního faráře, který se na záchraně 
mužů rovněž podílel. 

P. L. Kober žil i po roce 1950 v budově proboštství kláštera Porta coeli. Zemřel 23. února 1961 a je 
pochován na místním hřbitově. Od jeho úmrtí letos uplynulo 60 let. Místo jeho posledního odpočin-
ku naleznete u zdi hřbitova vlevo od vstupní brány. 

M. Kulhánková  
Poslední probošt kláštera Porta coeli L. Kober, který v roce 1945 stateč-
ným pohlášením „svým životem ručím za to, že žádný z mých farníků 
nezastřelil vašeho vojína" zachránil muže z Předklášteří, kteří byli do-
nuceni nastoupit do řad, a každý desátý z nich měl být zastřelen.
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Z Domova pro seniory

Vážení čtenáři, 
rádi bychom se s Vámi podělili o to, jaká je aktuální situace v Domově pro seniory. Na podzim 

loňského roku jsme u nás, stejně jako ve většině dalších obdobných zařízeních, prožívali „těžké časy“ 
a bojovali se zákeřným virem. Všichni v domově jsme museli dodržovat velmi přísná hygienická opat-
ření, uživatelé se museli zdržovat pouze na pokojích a omezit veškeré vzájemné kontakty, domov byl 
pro návštěvy uzavřen. Od té doby se naštěstí mnohé změnilo k lepšímu a život v našem domově se 
pomalu vrací do „normálu“, i když omezení přetrvávají a stále musíme dodržovat všechna protiepi-
demická opatření. 

Rodinám a přátelům našich uživatelů se snažíme vyjít co nejvíce vstříc a 3x týdně nabízíme mož-
nost nechat se u nás otestovat antigenním testem, jehož negativní výsledek je jednou z podmínek 
pro uskutečnění návštěvy. Chceme umožnit našim uživatelům setkávat se se svými blízkými a záro-
veň je maximálně ochránit před nákazou. Proto všichni, kteří přichází na návštěvu, musí mít také 
respirátor, jednorázové rukavice a respektovat pravidla pro návštěvy. Díky těmto opatřením se naši 
klienti mohou setkávat a potěšit se svými rodinami a přáteli. Počet návštěvníků je sice omezen, 
abychom snížili riziko zavlečení nákazy, ale stále je to lepší volba, než abychom byli zcela uzavřeni, 
jak tomu bylo před rokem. 

Náš domov byl vybrán jako jeden z prvních, kde měli uživatelé i zaměstnanci možnost nechat se 
naočkovat proti koronaviru. V pátek 8. ledna 2021v dopoledních hodinách k nám tak dorazil mobil-
ní očkovací tým z Fakultní nemocnice Brno-Bohunice a proběhlo očkování 1. dávkou vakcíny. Tuto 
mimořádnou událost přijel zdokumentovat i štáb České televize a zpráva o očkování v našem do-
mově se ještě týž den objevila v reportáži Jihomoravského večerníku. Přeočkování 2. dávkou vakcíny 
proběhlo 29. ledna 2021. V současné době je tedy většina klientů a významná část zaměstnanců 
naočkovaná proti nemoci covid-19. 

A protože je v této nelehké době potřeba přijít i na jiné myšlenky, než je všudypřítomný koronavi-
rus, vydal se v úterý 16. února 2021 naším domovem masopustní průvod masek, aby naše uživatele 
potěšil veselou písničkou i něčím dobrým k zakousnutí. I když masky vypadaly díky nasazeným respi-
rátorům poněkud netradičně, masopust jsme oslavili, jak se patří – senioři si s námi s chutí zazpívali, 
někteří i zatancovali, ochutnali zabijačkové pochoutky a smažené koblížky, dali si štamprličku na 
zdraví. 

Teď už všichni netrpělivě čekáme a těšíme se na jaro, sluníčko a procházky na čerstvém vzduchu 
na zahradě, které nám jistě zvednou náladu. 

          Mgr. Eva Foltýnová – sociální pracovnice DpS Předklášteří
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Naděje v hospicové péči

Hospic. Slovo, které může v mnoha lidech vyvolat beznaděj, strach či obavy z budoucnosti. Zpráva 
o nevyléčitelném onemocnění a jeho špatné prognóze může pro nemocného a rodinu znamenat 
konec boje, ztrátu smyslu života či nejistou budoucnost. Nabídka hospicové péče, která mnohdy po 
sdělení špatné zprávy od lékaře následuje, nemusí znít optimisticky.  Mnohdy pak slýcháváme slova 
pacientů, z nichž může být patrné i zoufalství: „V nemocnici mi už nemohou nic nabídnout. Nemají 
tam pro mě místo. Prý se už nedá nic dělat.“ 

Rádi bychom nevyléčitelně nemocné lidi a jejich blízké povzbudili, že včasné zajištění domácí hos-
picové péče může i navzdory nemoci přinášet naději. Naději mnohým pacientům zůstat až do konce 
svého života doma. Naději pro pečující rodiny, které si přejí posloužit svým blízkým a poděkovat jim 
tak za společný život. Nadějí pro společnost a její návrat k tradičním hodnotám, kdy bylo přirozené 
zemřít doma, v kruhu svých milovaných. 

Hospicová péče je poskytována v domácím prostředí a nemocného a rodinu navštěvuje odborný 
multidisciplinární tým. Paliativní lékař nastavuje plán symptomatické léčby, medikaci a ordinuje vše, 
co je potřebné ke zlepšení života nemocného. Zdravotní sestra k nemocnému pravidelně jezdí, po-
dává léky, provádí ošetřování ran a různých „hadiček“ a ve spolupráci s lékařem reaguje na aktuální 
příznaky nemoci. Zároveň je pro nemocného a rodinu dostupná 24 hodin denně na pohotovostním 
telefonu a v případě zdravotních potíží může kdykoliv přijet. Důležitou je pro pacienty i pečující pod-
pora ze strany psychologa, duchovního či sociálního pracovníka. Důležité místo má rozhovor, sdílení, 
ohlížení za uzavírajícím se životem jednoho důležitého člověka. 

Domácí hospic Porta Vitae se snaží svojí činností naplňovat samotnou filozofii hospicové péče, 
která nevyléčitelně nemocným zaručuje, že nebudou trpět nesnesitelnými bolestmi či jinými sym-
ptomy, které přináší vývoj nemoci. Uvědomujeme si také, že čas, který pacient nemusí trávit na 
cestách do nemocnic a k lékařům, může smysluplně využít doma, v kruhu své rodiny a přátel a svoji 
energii a sílu věnovat pro svůj jedinečný život a to, co rád činí. 

Nemocní lidé nás často mnoho naučí, předávají nám cenné životní zkušenosti. Ve svých pocitech 
jsou upřímní a otevření, není čas na přetvářku a hledání nereálných cest. Snažíme se věnovat vše-
mu, co je pro nemocného a jeho rodinu v závěru života důležité. Od podpory ve zvládání nemoci, 
společného hledání naděje na upevnění vztahů, na sdělení všeho, co je důležité a uzavírání důle-
žitých životních úkolů. Vnímáme radost i ze zdánlivých maličkostí jako je výlet v přírodě, setkání  
s přítelem, radost ze zálib, kterým si pacient po úlevě od potíží přeje věnovat. Jak nemocný člověk, 
tak i jeho rodina mohou v sobě objevovat také duchovní potřeby, které si předtím v životě neuvědo-
movali. Mohou například nacházet cestu k Bohu, věnovat pozornost svému nitru, své duši. 

I po úmrtí milované osoby může rodina nadále zůstávat v péči hospicového týmu. Samotné truch-
lení je náročné období, na které nemusí být pozůstalí připraveni ani po dlouhé nemoci svého blízké-
ho. Rodině je tak oporou psycholog nebo sociální pracovník, který pozůstalé provází tak dlouho, jak 
oni sami potřebují. Setkávání s pozůstalou rodinou probíhá v rámci individuální péče, vzájemným 
přínosem je i skupinové setkávání pozůstalých rodin. 

V případě zájmu o domácí hospicovou péči se může nemocný či jeho blízcí obrátit na koordinátor-
ku hospicové péče Janu Křížovou na tel.: 731 625 501 či na e-mailu: jana.krizova@tisnov.charita.cz. 

S přáním dobře prožitého života a vzácného času, 
tým domácího hospice Porta Vitae, Tišnov. 
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Besének I

Možná vás ihned napadne: Jaký Besének jedna? Copak jich máme více? Máme, a jeden z nich 
letos slaví narozeniny. Přesněji ona, a má „dospěláckých“ 40 let. Že je to nesmysl?

V této předjarní „covidové“ době mnozí z Vás sami, s rodinou nebo s Vaším pejskem, na kole nebo 
pěšky vyrážíte do přírody. Oblíbeným místem pro procházky se stal po přemostění řeky Svratky její 
levý břeh. Procházka pod korunami stromů, vlevo tiše plynoucí řeka a po pravé straně zahrádky plné 
prvních rozkvetlých sněženek a talovínů. A jsme u naší jubilantky.

Od roku 1947 marně usiloval zahrádkářský spolek v Tišnově o přidělení pozemku na zřízení za-
hrádkové osady. Velká poptávka po pronájmu zahrádek nastala po výstavbě sídlišť. Jednání s vede-
ním města o zřízení osady urychlila podpora vlády, na kterou dolehl celostátní tlak obyvatel trpících 
„sídlištní klaustrofobií“. 

Po rozprodeji zahrádek v první osadě zřízené v roce 1968 na Trnci, přidělilo město v roce 1980 
zahrádkářskému svazu pozemek v dnešním k.ú. Předklášteří, v prostoru mezi řekou Svratkou a že-
lezniční tratí do Nedvědice.  

Plocha při povodních zaplavovaná vodou ze Svratky byla rozdělena starodávným ledolamem za-
rostlým trouchnivějícími topoly a křovím. Dozníval sem hluk projíždějících vlaků a hrozila prašnost  
a úlet kamenů při odstřelu v kamenolomu. Přesto se členové zahrádkářského spolku pustili s nadše-
ním do práce a po stovkách odpracovaných hodin byla plocha 3,9 ha vyčištěna a rozdělena na 78 za-
hrádek o výměře 400 m2. Na jaře roku 1981 se všichni osadníci pustili do práce na svých přidělených 
zahrádkách. V dalších letech byly tři části osady s pojmenováním Besének I ohrazeny, přístupové 
cesty zpevněny, přeložen přejezd přes železniční trať a zbudovaná ocelová lávka přes potok Besének.

Tak to je ona, čtyřicetiletá osada Besének I. Má nyní 75 zahrádek, které užívají i lidé z Předkláš-
teří. Přes záplavu ovoce a zeleniny v obchodech převyšuje zájem o pronájem zahrádek možnosti 
svazu zahrádkářů. Dříve se uživatelé zahrádek snažili využít každý cm2 k vypěstování vlastní úrody. 
Dnes si část zahrádek upravují i k rekreačním účelům. Pozitivní je aktivní trávení volného času rodin  
v přírodě. Děti se učí vážit si přírody a poznávají, že chutné ovoce a zelenina nerostou v policích 
supermarketů, ale že je k jejich vypěstování třeba hodně práce. A ten pocit zakousnout se do čer-
stvě utrženého, šťavnatého a vlastnoručně vypěstovaného jablíčka nebo broskve bez chemických 
postřiků se nedá popsat.

Zahrádkáři prospívají i ostatní veřejnosti každoroční brigádou na úpravu cest kolem osady ve spo-
lupráci s obcí Předklášteří a Kamenolomem Rosa.

M. Kulhánková
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Besének I. zahrádková osada ZO ČZS Tišnov, povodeň na potoku Besénku 1986
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Co se děje v Předklášteří „u koní“?

I přesto, že letošní rok kolektivním aktivitám příliš nepřál, nepodařilo se zrealizovat tradiční Mi-
kulášskou jízdu Předklášteřím a ani s jarní kostýmovou jízdou („Ejchuchů“) nemůžeme počítat, sna-
žíme se myslet pozitivně, a to z velké části i díky tomu, že zvířata naše „lidské potíže“ příliš netrápí  
a žijí si dál své pokojné životy. Nejde koně odložit do skříně a vrátit se k němu, až to přejde. I proto 
si, zřejmě jako všichni ostatní, přejeme, aby doba karantén a omezení brzy skončila a my mohli žít 
zase lehčí o starosti, jak to bude s koňmi a ostatními zvířátky na ranči dál.

V letošním školním roce jsme na ranči spustili PONYKLUB – aktivitu pro děti od 6 let. V ponyklubu 
se děti 1x týdně učí dovednosti kolem koní a ježdění. V malých skupinkách, kde připadají dvě děti na 
jednoho vedoucího, se snažíme věnovat pečlivé přípravě dětí do života s koňmi, ať už v rekreační, 
sportovní, ale především bezpečné formě. Děti mají kromě ježdění na programu čištění a přípravu 
koně před jízdou, sedlání v teorii i praxi, péči o koně, krmení i vodění. Díky malému počtu dětí  
v poměru na dospělého tak můžeme pohyb u koní dopřát i malým dětem, u kterých je nutná zvýše-
ná pozornost mezi velkými zvířaty. Už od raného věku tak formujeme pravidla bezpečnosti, klidný 
pohyb u potencionálně lekavých zvířat, znalosti a návyky v krmení koní – mimo jiné pracujeme  
i s tím, proč je nebezpečné chodit krmit cizí koně bez vědomí majitele, jak to může koním ublížit  
a proč je důležité se na krmení i pohlazení vždy zeptat.

Souběžně s ponyklubem na ranči máme také jezdecký klub pro zkušenější děti, které kromě jež-
dění pomáhají i s pravidelným večerním krmením koní na ranči. Díky příspěvku od obce jsme letos 
mohli dětem pořídit novou helmičku a ochrannou vestu na ježdění s bezpečnostními atesty nejvyšší 
kvality. Jsme za to velmi vděční a rádi bychom v budoucnu bezpečnostní vybavení rozšířili, aby měly 
všechny děti možnost jezdit s nejvyšší možnou ochranou a měly ji u nás k zapůjčení v rámci jezdec-
kých aktivit.

Bohužel nám letos covidová situace příliš akcí nedovolila a kroužky v době lockdownu nemohou 
fungovat, přesto doufáme, že brzy bude lépe.

Na letošní rok zatím máme naplánováno 5 turnusů pobytových táborů a 4 turnusy táborů pří-
městských. Zatímco “pobyťáky“ jsou ryze koňské tábory, na příměstských máme rozdělená témata, 
dle iniciativy a zkušeností vedoucích, která si plánují na každý rok jiná. Kromě různorodých aktivit 
– např. tvoření z různých materiálů, sportování, starání se o zvířátka na dvorečku, celotáborových 
her - amazonky, indiáni, apod. se děti 2x za týden svezou na koních. Cílem je celodenní pobyt dětí na 
čerstvém vzduchu a vytváření pozitivních zkušeností z kontaktu s přírodou a se zvířaty.

Kromě tradičních letních příměstských i pobytových táborů bychom rádi uspořádali několik ví-
kendových „koňodnů“. V rámci této aktivity bychom chtěli dětem dopřát možnost strávit více času 
u koní, v malé skupině a strávit tento čas opět nejen ježděním. Program máme uzpůsobený pro 
pokročilé děti i pro úplné začátečníky a naším cílem je hlavně hezký zážitek, příjemně strávený čas  
na čerstvém vzduchu a v pohybu.

Letošní rok díky situaci s omezením pohybu a kontaktu osob dal vzniknout nové aktivitě, která je 
zatím ve zkušební fázi a čekáme, jak se bude líbit. Nese název „adopce“ a je určená pro děti s rodiči, 
kteří si chtějí zkusit „mít vlastního koně“ a nejde jim jen o jízdu. Rodiče s dětmi dostanou na starosti 
„svého“ koníka, o kterého se chodí pravidelný den v týdnu starat. Musí ho vyčistit, projít se s ním na 
vodítku, popást a podle konkrétní „diety“ svého svěřence ho mohou i potěšit mrkví, nebo jablíčkem. 
Rodiče dostanou instruktáž, jak s koníkem zacházet, na co si dát pozor a kam se s koníkem dá vyrazit 
na procházku. Adopce velmi pomáhá i koním, kteří už pro svůj věk, či zdravotní stav, lidi vozit nemo-
hou, i přesto potřebují pohyb a pozornost. Současně jim dává možnost pokračovat v jejich životním 
úkolu, učit lidi laskavosti, rozdávat radost a plnit čas krásnými společnými zážitky dětí s rodiči. Zatím 
se adopce týká jen pár členů, přesto je krásné vidět, jak nadšená holčička dokáže postupně strhnout 
k nákupu holínek (které se u koní hodí na podzim, v zimě i na jaře) maminku, mladšího bráchu  
a nakonec i tatínka a vyrazit za jejich účasti se svým chlupáčem na procházku. 
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V našem areálu najdete také jiná zvířátka než koně – a o ty se nám pomáhají starat děti z na-
šich kroužků „Minifarmář“ a „Malý farmář“. V kroužcích se děti učí formou příběhů a her ošetřovat 
domácí zvířátka – kozy, ovce, prasátka a drůbež, pomáhají s krmením, zkoušejí si pěstovat svoje 
rostlinky na záhonech, které pak společně konzumují, např. ředkvičky, kedlubny, jahody. Instruktoři 
v dětech upevňují i ekologické cítění, rozvíjí jejich fantazii a touhu po poznání různými simulačními 
hrami, neoddělitelnou součástí je také ježdění na koních, které si před jízdou pomáhají nachystat.

Pro školy, školky a širokou veřejnost pořádáme exkurze, prohlídky, workshopy a kurzy – podrob-
nosti najdete na stránkách www. rancloucka.cz.

Rádi bychom letos také pro zahrádkáře nabídli granulovaný koňský hnůj. Máme v plánu jej pro-
dávat na váhu, do vlastních nádob a díky tomu se dostat na méně než poloviční cenu, než je běžná  
v zahradnictví. Pro představu cena granulovaného hnoje z obchodu se pohybuje kolem 25,-/kg, naše 
představa o ceně je 12,-/kg. Bez hezkého, barevného, igelitového obalu, zato si však jeho původce 
– krásné, zdravé koně - může prohlédnout přímo na místě odběru. Hnůj v „natural“ verzi je na ranči 
nadále jako dosud k dispozici samosběrem zdarma pro všechny zahrádkáře po domluvě.

A abych nezapomněla, tento školní rok u nás také byla dvakrát natáčet Česká televize pořad 
"Terčin zvířecí svět". Z našich zvířátek - konkrétně z prasátka Edy, Kozy Sněhulky a koníka Sigiho se 
tak stali hrdinové seriálu o dětech a zvířátkách na ČT D. Zvířecí svěřenci se chovali profesionálně  
a spolupráce s televizním štábem pro ně nebyla žádný problém. Zatímco pořad o prasátkách byl již 
odvysílán, pořad s kozou Sněhulkou můžete zhlédnout na ČT D - 9. 4. 2021 v 16.55 hod.

Jana Prokopová
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37.               Příspěvky či dotazy zasílejte na: predklasteri-zivot@post.cz 

Vesmírné putování a Amutorabora 

aneb dvě zajímavé outdoorové stezky nejen pro děti. 
Vzhledem k epidemiologické situaci stále nemůžeme pořádat žádné akce pro děti a jejich rodiče, 
snažíme se tedy aspoň touto cestou vytáhnout děti od počítačů, tabletů na čerstvý jarní vzduch  
a dodat všem trochu energie a dobré nálady. Zakoupili jsme tedy dvě zábavné a částečně i nauč-
né venkovní hry, chcete-li stezky a ty nainstalovali do centra obce. 
V první z nich „Vesmírném putování“ se děti stanou na chvíli kosmonauty, kteří cestují vesmírem. 
Na své cestě potkávají jednotlivé planety Sluneční soustavy. Dozvědí se, jaká je na planetách 
teplota, jak jsou jednotlivé planety vzdáleny od Slunce, nebo co je to černá díra. Úkoly jsou za-
měřeny na zlepšování paměti, postřehu, procvičování jednoduché matematiky a dalších doved-
ností. Stezka „Vesmírné putování“ je složena z 9 stanovišť, přičemž první - Slunce - je stanoviště, 
na kterém je vysvětleno, jak pracovat s tajenkou, kterou je třeba vyluštit. U každého dalšího 
stanoviště se získávají vždy dva klíče k rozluštění tajenky - první za odpověď na kvízovou otázku, 
druhý za odhalení planety, která je ukryta v okolí daného stanoviště.  Na každém stanovišti jsou 
vždy 2 varianty otázky - lehčí a těžší. Zvolenou variantu nelze během plnění stezky měnit, neboť 
by nevycházela tajenka správně. 
V druhé „Amutoraboře“ - čarodějnické stezce uvedeme děti do světa čarodějnic, které znají mno-
há magická kouzla. Stezka je provede úkoly a indiciemi, které jim poradí, jaké kouzlo mění straši-
delné čarodějnice na ty hodné. Stezka má 10 stanovišť.
Začátek obou stezek (první stanoviště) je v obecní vývěsce před poštou. Konec poté v parku.  
U jednotlivých stanovišť je vždy uvedeno, jakým směrem se vydat.
Kartičky k oběma hrám je možné vytisknout z obecních stránek www.predklásteri.cz v záložce 
aktuality, pozvánky na sportovní a kulturní akce nebo si je vystřihnout z aktuálního čísla Života 
obce Předklášteří. Možné je se vybavit pouze tužkou a papírem. 
Přejeme příjemnou zábavu!    Za sportovní komisi
       Eva Šebková

SPORT V OBCI

VESMÍRNÉ PUTOVÁNÍ AMUTORABORA
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38.               Příspěvky či dotazy zasílejte na: predklasteri-zivot@post.cz 

vesmírné 
putování 

Milé děti, 
vítáme vás ve světe kosmonautiky. Z našich průzkumů 
na Zeměkouli vyplynulo, že hodně dětí by se v roli 
kosmonauta rádo podívalo do vesmíru a zažilo tam 
nějaké dobrodružství, možná i setkání se zelenými 
mužíčky - ufouny. 
 
Nyní vám tuto možnost nabízíme! Budete se moci 
před kamarády pochlubit, že jste navštívily všechny 
planety naší Sluneční soustavy. To se totiž jen tak 
někomu nepodaří! Tato naučná stezka vám tento 
zážitek dopřeje. 
 
  
 
 

 
 

Tým kosmonautické mise 
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39.               Příspěvky či dotazy zasílejte na: predklasteri-zivot@post.cz 

0 
 

dostaly jste se do Amutorabory

na sebe lidskou podobu, aby nebyly 
odhaleny.  

 

 
 

kocour Abraxas  
 



SPOLEČENSKÁ RUBRIKA 
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Kdo byl milován, není nikdy zapomenut.
Dne 14. 1. 2020 uplyne druhý rok, co nás navždy opustila milovaná 
manželka, maminka a babička paní Jiřina Kouřilová. 

Za tichou vzpomínku děkuje manžel Karel, synové Radek a Karel 
s rodinami. 

7. března uplynul rok, co nás navždy opustil náš drahý manžel, tatínek 
a dědeček pan Pavel Beran.

Tichou vzpomínku věnuje manželka s rodinou.

Kdo znal, vzpomene, kdo měl rád, nezapomene.
Dne 9. 5. 2021 uplyne již 17 roků ode dne, 
kdy nás navždy opustil náš syn Luděk Vejrosta.

Děkujeme všem za tichou vzpomínku.

Poděkování
Dne 15. 12. 2020 jsme se po liturgických obřadech rozloučili s naší mi-
lovanou maminkou, manželkou paní Bohdankou Mertovou.
Děkujeme všem, kteří ji přišli doprovodit na poslední cestě a poklonit 
se její světlé památce. Děkujeme také za projevy soustrasti v našem  
hlubokém zármutku. 
Rodina Mertova.

40.                      Příspěvky či dotazy zasílejte na: predklasteri-zivot@post.cz 

Vážení spoluobčané, dovolte nám, abychom se na tomto místě omluvili pozůstalým, jejichž vzpo-
mínky nebyly zařazeny do předchozího čísla zpravodaje nebo zde došlo k textové chybě. Snažíme 
se opravdu nic neopomenout, ale někdy - zvlášť pod časovým tlakem - může k takovému nedopa-
tření dojít. Zpravodaj připravujeme dobrovolnicky ve třech lidech převážně v nočních hodinách. 
Naší snahou je, abyste byli v co nejširší míře informováni. Ještě jednou se tímto omlouváme.



41.             Příspěvky či dotazy zasílejte na: predklasteri-zivot@post.cz 
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AKCE - POZVÁNKY

30. 5. 2021
Pouť v Předklášteří 
Představení zrekonstruovaného kroje veřejnosti spolkem Dobromysl
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